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Temat: Kriza sindikata i novi 
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Prosvjedi liječnika 
specijalizanata za 
pravedne radne 
uvjete

Štrajk u SC-u zbog nepotpisivanja kolektivnog ugovora?

Sud srušio nelegalno izabrano 
Radničko vijeće HŽ Carga

SINDIKALNE NOVOSTI:

ŠTRAJKOVI, 
PRESUDE 
I OBLJETNICE

Matea GrgurinovićTomislav Vukoja

Marijan Jelenski

U zagrebačkom Studentskom centru Sanacijsko 
vijeće već mjesecima blokira nastojanja sindikata 
da se potpiše novi kolektivni ugovor, zbog čega 
su prava radnica i radnika ozbiljno ugrožena. 
Nakon što je započeo proces mirenja između 
poslodavca i sindikatā u SC-u, došlo je do promjene 
sanacijske uprave, a posredno i do promjene sastava 
pregovaračkog tima poslodavca. Kako bi se novi tim 
upoznao s dotad usuglašenim člancima, sindikati su 
više puta pristali na odgodu sastanaka, što je uvelike 
produžilo mirenje.
Iako je sa svojih 15 sastanaka ovaj proces, 
prema riječima miriteljice Aide Marjan, dosegao 
svojevrstan rekord u povijesti kolektivnog 
pregovaranja u Republici Hrvatskoj te unatoč 
tome što su obje strane usuglasile tekst prijedloga 
kolektivnog ugovora, do potpisivanja nije došlo. 
Pregovarački tim poslodavca zatražio je da 
Sanacijsko vijeće prihvati usuglašeni prijedlog, s 

Izabranim članovima Radničkog vijeća u HŽ Cargu 
d.o.o. prošle je godine istekao mandat, te su Sindikat 
hrvatskih željezničara (SHŽ), Sindikat željezničara 
Hrvatske (SŽH), Sindikat tehničkog pregleda 
vagona i vlakova HŽ-a (STPVVHŽ), Samostalni 
sindikat HŽ Cargo (SSHŽC) i Sindikat strojovođa 
Hrvatske (SSH) započeli razgovore o raspodjeli 
novih mandata povjerenicima u radničkim vijećima. 
Kako je vrijeme odmicalo, a nije se nazirao dogovor 
o sporazumima i raspodjeli mandatā, SHŽ i SŽH 
u ožujku su poslodavcu dostavili Prijedlog za 
utemeljenje prvog radničkog vijeća. Dan nakon 
SSH i preostali sindikati poslodavcu su dostavili 
isti prijedlog, nakon čega su SHŽ i SŽH zatražili 
obustavu paralelnih postupaka.
Budući da se poslodavac nije izjasnio o zaustavljanju 
paralelnih postupaka, nakon skupova radnika u 
organizacijskim jedinicama održani su i paralelni 
izbori. Međutim, nakon što su SHŽ i SŽH obavijestili 
poslodavca o rezultatima izbora koje su organizirali, 
on je donio odluku kojom nije priznao ove legalno 
provedene izbore, već paralelne izbore SSH. Na 
to je reagirao i Sindikat radnika HŽ-a, kojem nije 
omogućena dopuna kandidacijske liste, pa je tražio 

čime su se u srpnju složila četiri sindikata te je kao 
rok za očitovanje Sanacijskog vijeća određen 1. rujna 
2016. 
Međutim Sanacijsko vijeće SC-a u 48 dana nije našlo 
vremena očitovati se o prijedlogu, što i ne čudi ako 
se uzme u obzir da se od travnja sastalo samo tri 
puta, čime je zasigurno narušilo i poslovanje SC-
a. Takav ishod događaja opravdano je uznemirio 
radnike i sindikate jer se (ne)postupanjem 
Sanacijskog vijeća u pitanje doveo niz radničkih 
prava. 
Nakon što je ustanovljeno da mirenje nije uspjelo, 
sindikati su o tome obavijestili Ministarstvo 
znanosti, obrazovanja i sporta koje je reagiralo 
prema Sanacijskom vijeću. Nakon toga Sanacijsko 
se vijeće napokon sastalo i poslalo sindikatima 
dopis koji sadržajem odaje da tijelo koje brine 
o poslovanju i sanaciji SC-a uopće ne razumije 
pojam kolektivnog pregovaranja. U svojem dopisu 

Prosvjed radnica i radnika SC-a u studenom 2016te
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Sanacijsko vijeće “podupire obavijest MZOS-a 
sindikatima o prekidu pregovora” te piše da se 
razgovori sa sindikatima mogu nastaviti, ali i da 
se prava iz kolektivnog ugovora mogu odobriti 
tek nakon završetka sanacije Studentskog centra. 
Završni dio dopisa Sanacijskog vijeća potpuno je 
nelogičan jer budući da nakon završetka sanacije 
Sanacijsko vijeće prestaje postojati, uopće nije jasno 
kako bi ono po završetku sanacije odobrilo prava 
iz kolektivnog ugovora. Iz dopisa je vidljivo koliko 
se često sastaje Sanacijsko vijeće, ali i da ono nije 
pročitalo dopis MZOS-a upućen sindikatima. Nije 
Ministarstvo obavijestilo sindikate da su pregovori 
prekinuti, već su o tome sindikati obavijestili 
ministra i dobili službeni odgovor iz kojeg je pak 
vidljivo da Sanacijsko vijeće ne radi svoj posao, 
odnosno da nije donijelo prijedloge mjera o 
postupku sanacije 
Sindikatima koji djeluju u SC-u na kraju nije 
preostalo ništa drugo nego pokrenuti svoje članice i 
članove te organizirati industrijske akcije kojima bi 
se sanacijsku upravu SC-a prisililo na potpisivanje 
usuglašenog prijedloga kolektivnog ugovora. Štrajk 
u Studentskom centru počeo je 16. studenoga, a 
potrajao je čak 23 dana, odnosno, do uspješnog 
potpisivanja kolektivnog ugovora. .

poništenje izbora sudskim putem. Tako je 15. lipnja 
2015. Županijski sud u Zagrebu izbore u organizaciji 
SSH-a i partnera proglasio nezakonitim.
Po poništenju izbora SSH i partneri organizirali su 
izvanredne izbore, čije su poništenje u zakonskom 
roku ovoga puta tražili SHŽ i SŽH. Budući da se 
poslodavac oglušio na zahtjeve sindikatā, SHŽ i 
SŽH bili su primorani ispravnost svojih postupaka 
dokazivati sudskim putem.
Županijski sud u Zagrebu 16. Veljače 2016. donosi 
presudu kojom poništava izbore za utemeljenje 
Radničkog vijeća koje su proveli SSH i partneri. 
Postupkom je utvrđeno da su kod poslodavca 
HŽ Cargo d.o.o. u razdoblju od 12. travnja do 8. 
svibnja 2015. provedeni izbori po organizacijskim 
jedinicama poslodavca te da su na konstituirajućoj 
sjednici Glavnog radničkog vijeća 26. svibnja 
2015. izabrani predsjednik i zamjenik. Sud je 
isto tako utvrdio da je poslodavac obaviješten o 
konstituiranju Glavnog radničkog vijeća i da su 
paralelno provedeni izbori za Radničko vijeće HŽ 
Carga d.o.o. koje je organizirao SSH već poništeni 
pravomoćnom presudom Županijskog suda u 
Zagrebu. S obzirom na sve navedeno, sud je 

zaključio da prema Zakonu o radu postoje razlozi za 
poništenje izbora provedenih u studenome 2015., 
poput onoga da je već ranije konstituirano Glavno 
radničko vijeće.
Nakon što je Vrhovni sud 30. ožujka 2016. potvrdio 
pravomoćnu presudu Županijskog suda, uprava HŽ 
Carga d.o.o. konačno je priznala radničko vijeće 
koje je konstituirano koncem svibnja prošle godine 
nakon izbora koje su proveli SHŽ i SŽH. Ova su dva 
sindikata mjesecima tvrdila da je paralelno izabrano 
radničko vijeće nelegalno jer već postoji legalno 
izabrano radničko vijeće te su zahtijevali da se 
zaustavi provođenje svih odluka i akata donesenih u 
savjetovanju s tim nezakonitim radničkim vijećem.
Napokon, ali tek nakon sudske presude i dodatnog 
pritiska, uprava HŽ Carga obavijestila je SHŽ 
i SŽH da će sve odluke i akte koje je donijela u 
savjetovanju s nezakonitim radničkim vijećem 
staviti van snage.

Pred zgradom sjedišta Sisačko-moslavačke 
županije 8. rujna ove godine prosvjedovali su 
liječnici specijalizanti iz Opće bolnice u Sisku 
i Neuropsihijatrijske bolnice u Popovači zbog 
toga što su ravnatelji tih dviju bolnica odbili 
potpisati izmijenjeni Pravilnik o specijalističkom 
usavršavanju doktora medicine, tj. odbili su 
potpisati anekse ugovora specijalizantima. 
Nakon završetka studija i odrađivanja staža liječnici 
započinju specijalizaciju u trajanju od četiri do 
šest godina. Liječnica specijalistica koja je željela 
ostati anonimna kaže da je program specijalizacija 
i užih specijalizacija definiran kroz Pravilnik o 
specijalističkom usavršavanju, a napredovanje u 
specijalističkom obrazovanju i njegovo praćenje kroz 
sustav mentorstva može se postići samo na radnom 
mjestu. Ovo je potvrdila i predsjednica Nacionalnog 
povjerenstva za specijalističko usavršavanje 
doktora medicine Nada Čikeš. Čikeš naglašava da 
je uloga liječnika specijalizanta dvostruka – on 
je “zdravstveni djelatnik koji samostalno obavlja 
rad za poslodavca te specijalizant koji na radnom 
mjestu stječe znanja i vještine potrebne za stjecanje 
kompetencija liječnika specijalista iz određenog 
područja unutar medicinske struke. Osim rada, u 
sklopu svake specijalizacije često se organiziraju 
drugi oblici edukacije poput predavanja ili stručnog 

osposobljavanja, ali oni se odvijaju u slobodno 
vrijeme liječnika”.
Prijašnjim je Pravilnikom bilo određeno da liječnici 
u instituciji u kojoj odrađuju specijalizaciju 
moraju ostati dvostruko duže od trajanja same 
specijalizacije. Prema tom Pravilniku, ako je 
liječnica ugovor, tj. radni odnos, raskinula prije 
isteka propisanog roka, morala je platiti odštetu 
bolnici, a odšteta se kretala u visini bruto plaće i svih 
naknada koje je ostvarila za vrijeme “školovanja”. 
Ravnatelji bolnica ovakve su uvjete u ugovorima 
pravdali objašnjenjima da bolnica ulaže u školovanje 
liječnika te da se ovakvim odlukama manje bolnice 
izvan velikih središta osiguravaju od gubitka 
kompetentnog kadra. Naša sugovornica nadalje 
komentira da su duljina ugovorne obaveze, ali i neke 
druge značajke ugovora, ovisile o nekoliko faktora. 
“Na primjer što je ustanova bila manje atraktivna 
za liječnike, to su ugovorne obveze bile dulje. Važan 
faktor koji je utjecao na ovu praksu svakako je bila 
i politička volja u određivanju broja raspisanih 
specijalizacija. Tako da smo u devedesetim 
godinama imali situaciju u kojoj su liječnici čekali na 
red za specijalizaciju i do 6-7 godina”. 
Kada je 2011. donesen tzv. “Milinovićev” Pravilnik 
propisano je dakle da liječnici specijalizanti u 
matičnoj instituciji nakon specijalizacije moraju 
ostati još onoliko koliko je sama specijalizacija 
trajala– dodatne četiri ili šest godina. Pravilnik 
je izmjene i dopune ponovno dobio u kolovozu 
ove godine, a njima je određeno da liječnici 
specijalizanti više nisu obvezani vratiti bruto plaće 
u slučaju davanja otkaza u instituciji u kojoj su 
odrađivali specijalizaciju. No ravnatelji određenih 
institucija i dalje odbijaju potpisati anekse ugovora 
sukladne tom pravilniku, a čak je pokrenuta i 

tužba protiv liječnika koji su 2012. godine napustili 
Neuropsihijatrijsku bolnicu u Popovači i otišli raditi 
u druge bolnice. 
Ravnateljica bolnice u Popovači tužbu pravda 
navodnim financijskim gubicima koje ustanova trpi 
zbog odlaska liječnika u koje je ulagala, ali pritom 
zanemaruje činjenicu da su za svoj rad liječnici 
specijalizanti plaćeni iz proračuna za zdravstvo i 
Hrvatskog zavoda za zdravstveno osiguranje, a ne 
iz proračuna bolnica, te da plaće specijalizanata 
nikako nisu isto što i stipendije. Istovremeno, 
funkcioniranje zdravstvenog sustava trenutno 
uvelike ovisi o radu specijalizanata: bolnički sustavi 
bez specijalizanata ostali bi bez nasušno potrebne 
radne snage koja često obavlja poslove i izvan 
područja specijalizacije. I dok Udruga poslodavaca 
u zdravstvu (UPUZ) krivnju svaljuje na mlade 
liječnike, za koje se boji da će u slučaju da nisu 
vezani drakonskim ugovorima otići u veće bolnice 
koje im nude bolje uvjete ili u inozemstvo, ignoriraju 
se sistemski problemi hrvatskog zdravstva te brojni 
problemi s kojima se na radnom mjestu susreću 
mladi liječnici. 
Liječnica specijalistica komentira da je sve navedeno 
doprinijelo iseljavanju liječnika. “Zabrinjavajuće 
je da određeni ravnatelji ustanova, predstavnici 
tijela lokalne samouprave, političari i članovi 
UPUZ-a kao jedini način zadržavanja liječnika 
u manjim sredinama i održavanja kadrovskog 
kontinuiteta u ustanovama vide represivne mjere 
za liječnike”. Naša sugovornica upozorava na to 
da su neki članovi UPUZ-a čak išli toliko daleko 
da tvrde kako postojeće mjere štite sustav javnog 
zdravstva, odnosno da mladi liječnici borbom za 
svoja radnička prava ugrožavaju zdravstveni sustav. 
“Takvim paušalno iznesenim stavovima obmanjuje 
se javnost, a oni nesumnjivo uvjetuju smanjenje 
povjerenja između građana i liječnika. Treba 
naglasiti da se javni zdravstveni sustav prvenstveno 
brani svakodnevnim radom s pacijentima nas 
liječnika te drugih zdravstvenih radnika i suradnika, 
a u mnogo manjoj mjeri iz ravnateljskih fotelja”, 
zaključila je liječnica.

Prilikom obilježavanja šeste godišnjice štrajka u 
tekstilnoj tvornici Kamensko radnice su 21. rujna 
organizirale skup ispred nekadašnjeg pogona u 
centru Zagreba. Na istom su mjestu 2010. godine 
štrajkale glađu, a ovom su prilikom upozorile 
da preko 400 radnica još uvijek čeka isplatu pet 
zaostalih plaća i otpremnina dok su svi drugi 
vjerovnici isplaćeni.
Štrajk u Kamenskom započeo je nakon što 
radnicama gotovo godinu dana nije isplaćena 
plaća. Tijekom štrajka nisu im se uplaćivali ni 
doprinosi za mirovinsko i zdravstveno osiguranje, 
a cijelo su vrijeme bile izvrgnute velikim pritiscima 
uprave poduzeća. Od početka industrijskih akcija 
u Kamenskom nagađalo se kako su postupci 
uprave usmjereni na konačno uništenje te tekstilne 
tvornice, ne bi li se došlo do vrijednih nekretnina u 
vlasništvu tvrtke. Ubrzo se pokazalo kako su takva 
nagađanja bila istinita – tvornica je zatvorena, 
zemljišta i nekretnine utržene, a radnice su ostale na 
cesti.
Nakon zatvaranja tvornice dio radnica osnovao je 
udrugu Otvoreno Kamensko koja danas ima dvije 
krojačke radionice i zapošljava osam radnica. Osim 

same proizvodnje, radnice redovito organiziraju i 
krojačke tečajeve kojima nastoje pomoći dugotrajno 
nezaposlenima. Udruga je pokrenula i suradnju s 
trgovačkim lancem IKEA, organizirala je nekoliko 
modnih revija vlastitih kolekcija te je dobila 
nominalnu podršku predsjednice RH, ali sve to 
nažalost nije pomoglo da se radnicama napokon 
isplate dugovi.
Prilikom obilježavanja godišnjice štrajka 
predsjednica udruge Otvoreno Kamensko Đurđa 
Grozaj upozorila je na tromost nadležnih institucija 
i sporost sudskog procesa koji ni nakon šest godina 
nije omogućio radnicama da dobiju zaslužene plaće. 
“Unatoč svemu, radnice Kamenskog neće odustati 
od svoje borbe i nastavit će upozoravati na sve 
učestalije kršenje radničkih prava”, rekla je Grozaj.

Ipak, godišnjica štrajka nije bila jedina tema o 
kojoj su radnice progovorile u proteklih mjesec 
dana. Svega nekoliko dana nakon obilježavanja 
godišnjice, udruga Otvoreno Kamensko izrazila je 
podršku studenticama i studentima Filozofskog 
fakulteta u Zagrebu koji se već pola godine bore 
protiv povezivanja njihova fakulteta s Katoličkim 
bogoslovnim fakultetom. U svom pismu radnice 

Šesta obljetnica štrajka u Kamenskom
Ana Vračar

Kamenskog prisjetile su se podrške koju su im 
studenti i studentice Filozofskog pružile za vrijeme 
štrajka i koja je bila važan korak u povezivanju 
radničkog i studentskog pokreta. 

Prosvjed specijalizanata u studenom 2016te
Foto: Petra Ivšić
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Početak nove (osnovno) školske godine u Hrvatskoj 
ovaj put nije prošao toliko u znaku novih prvašića, 
nedovršenih školskih zgrada, zbrke s udžbenicima 
ili akcija za sigurnost pješaka u prometu, koliko je 
bio obilježen jednom zbunjujućom radno-pravnom 
situacijom u vezi s učitelji(ca)ma. Događaj su začele 
tri učiteljice u Zadru, koje su prethodno otpuštene 
kao “tehnološki višak”. Iako im je taj status 
zakonski trebao garantirati prednost pri sljedećem 
zapošljavanju, to im je pravo oduzeto: ravnatelji 
dotičnih škola već su – mimo spomenutog pravila – 
sami bili pronašli nove učiteljice za popunu kadra.

Sindikalna neslaganja na štetu radnika
Javni protest triju prosvjetnih radnica podržao 
je i Sindikat hrvatskih učitelja (SHU), pripisujući 
odgovornost za opisanu pojavu školskim 
ravnateljima i njihovoj sklonosti nepotizmu i 
korumpiranosti. Štoviše, sredinom rujna uslijedile 
su i veće demonstracije pred Ministarstvom 
obrazovanja i znanosti, gdje je oko 150 učiteljica i 
učitelja verbalno napalo vlasti koje toleriraju lošu 
praksu upravljanja školama. I činilo se dotad, sve 
skupa, kao još jedan dosta jednostavan, tipični 
radnički udes u škripcu između političkih organa 
i rukovodećeg sloja, no uto se oglasio Preporod, 
manjinski sindikat u branši. Ono što će se zatim 
počelo događati otkrilo je dublje probleme u čijim su 
temeljima kronični sukob između dvaju sindikata.

Preporod je kroz usta svog predsjednika Željka 
Stipića optužio upravo SHU, jedini reprezentativni 
sindikat osnovnoškolskih učitelja, da godinama 
kriminalno utječe na zapošljavanje učitelja, 
npr. uzimanjem mita ili uvjetovanjem promjene 
sindikalnog članstva. Stipić je čak istaknuo da 
učitelji koji nisu članovi SHU-a već neko vrijeme 

Zgrada Filozofskog fakulteta u Zagrebu već godinu 
dana podsjeća na kulisu krimića ili čak političkog 
trilera kojeg se ne bi postidjela nijedna veća 
američka produkcija. Skidali su se transparenti, 
zaključavale studentske prostorije, trgali su se 
plakati, prijetilo se zaposlenicima i studentima, 
izbacivalo studentske predstavnike iz Vijeća 
fakulteta, da bi sve kulminiralo tijekom jesenskih 
ispitnih rokova kada su Fakultetom počeli patrolirati 
privatni zaštitari kako bi, prema riječima sada već 
umirovljenog dekana Vlatka Previšića, obranili 
pojedince od mogućeg terorističkog napada.

Kriza upravljanja
Jesenska kriza na FFZG-u kulminirala je i 
ušla u novu etapu 21. rujna 2016., nakon što je 
dekan Vlatko Previšić izbacio studente i radnike 
iz knjižnice i zaključao zgradu par sati prije 
najavljenog plenuma. Plenum, koji je postao 
politička tradicija FFZG-a posljednjih godina, te 
rane jesenske večeri prvi je put održan na otvorenom 
i na njemu je odlučeno da će se blokirati nastava 
ako dekan ne podnese ostavku. Rektor Sveučilišta 
u Zagrebu Damir Boras dva je tjedna kasnije časno 
otpustio kontroverznog dekana po dobnom ključu, 
a nakon pravnog mišljenja Ministarstva znanosti, 
obrazovanja i sporta (MZOS) Senat je “potvrdio” 
da je dekan Previšić napunio sedamdeset godina 
čime je stekao uvjete za umirovljenje. No prije 
nego je razrješen, Previšić je stvorio pravi mali 
kaos na Fakultetu uz asistenciju Senata Sveučilišta 
u Zagrebu. Senat je naime, iz bizarnih razloga, 
raspustio Studentski zbor Filozofskog fakulteta 
ukidajući time najprodorniji glas na Fakultetu – 
onaj studenata u Fakuletskom vijeću, koji su tako 
prestali biti zastupljeni u najvišem tijelu odlučivanja 
fakulteta. Studentima je potom, kao jedini 
mehanizam djelovanja do raspisivanja i provedbe 
novih izbora, ostao plenum.
No vratimo se na trenutak par godina unazad. U 
medijima popularno nazvana “kriza upravljanja 
na FF-u” započinje još u lipnju 2014. Tada dekan, 
a današnji rektor, Damir Boras na ljetnoj sjednici 
uspavanog Fakultetskog vijeća pod točku Razno 

Prosvjetni radnici između dvaju sindikata
Neslaganjem dvaju sindikata u prosvjeti pogođeni prvenstveno radnice i radnici 
osnovnim školama

Igor Lasić

AKTUALAC:

TEHNOLOŠKI VIŠAK 
U OBRAZOVANJU

Stipić: “Unatoč svemu, 
treba priznati da smo mi 
već u nekoliko navrata 
zajednički obavljali neke 
poslove. Bilo je štrajkova 
oko kojih smo nalazili 
prostor za slaganje, 
kao i pregovora kojima 
smo pristupali s istih 
polazišta”

Pravila igre zadana 
su tako da sindikalni 
predstavnici djeluju 
na svojevrsnom tržištu 
predstavničkih ovlasti 
i utjecaja, baš kao i 
radnici koji izdaju svoj 
rad u najam

gotovo uopće ne mogu računati na zaposlenje 
te da je dio ravnatelja zbog toga očito pribjegao 
samostalnom izboru novih zaposlenika, ali SHU to 
nipošto ne želi priznati. Jasno, većinski je sindikat 
uzvratio upitima zašto Preporod nije svoj uvid 
prijavio za kazneno gonjenje, ako ima dokaze, i zašto 
takve opake teze iznosi baš uoči skorog početka 
pregovora SHU-a s vlastima o novom granskom i 
temeljnom kolektivnom ugovoru?

Bez odgovora
Na impliciranu optužbu da Preporod radi za neku 
od suprostavljenih interesnih struja u političkim 
strukturama Stipić im odgovara da iste probleme 
javno potencira već godinama, ali bez uspjeha. 
Predsjednik Preporoda usto navodi niz pitanja1)  na 
koja – kako kaže – SHU izbjegava odgovoriti. Nije 
nam bilo poznato je li se potonji sindikat možda 
ipak negdje oglasio u vezi s time, pa smo nazvali 
predsjednicu SHU-a Sanju Šprem. Nakon kratkog 
dogovora o dužem telefonskom razgovoru, sutradan 
se, nažalost, sve izjalovilo: predsjednica SHU-a više 
nije odgovarala na pozive, kao ni na SMS-poruku.

Predsjednici SHU-a konkretno smo spomenuli želju 
da porazgovaramo o sporu između dvaju sindikata 
i načelno o problemu takvoga odnosa s obzirom 
na radnički interes, a isto smo rekli i predsjedniku 
Preporoda. S njime smo imali više uspjeha – 
dogodilo se da je u tom momentu imao vremena za 
razgovor u kojem nam je opisao poziciju Preporoda. 
Naravno, nećemo na temelju tih dvaju razgovora 
sa sindikalnim čelnicima donositi neke konačne 
zaključke o djelovanju tih sindikata, i nećemo 
uspoređivati njihove vrijednosti, no možemo 
konstatirati da smo – slučajno ili ne - znatno 
prikraćeni za cjelovitiju sliku ovoga predmeta. 
Načelno, može se još reći da su drastičnim 
neslaganjem dvaju sindikata pogođeni prvenstveno 
radnici/e, učitelji/ce u osnovnim školama.

Štoviše, prije nego prepustimo prostor Željku 
Stipiću, valja dodati da je ovdje riječ o srži radničkih 
nedaća, koja leži u fundamentalnim pretpostavkama 
kapitalističkog sistema. Sistemska strategija jest 
postizanje konkurentskog odnosa među radnicima 
– svijeta u kojem je radnik radniku vuk. Ništa 
bolja relacija nije namijenjena niti sindikatima 
u zajedničkom fahu koji se bore oko članstva, 
članarina, reprezentativnosti, moći i političkog 
preživljavanja. Nadvladavanje tih napetosti 
često ne ovisi o dobroj volji sindikalista, njihovu 
individualnom poštenju ili sposobnostima. Pravila 
igre zadana su tako da i oni djeluju na svojevrsnom 
tržištu predstavničkih ovlasti i utjecaja, baš kao i 
radnici koji izdaju svoj rad u najam.

Pozitivini primjeri suradnje
Da se još jednom ogradimo kako se ne bi stekao 
pogrešan dojam: namjera našega osvrta na 
trenutno stanje stvari nije aboliranje nekih 

Filozofski fakultet: javni interes 
protiv privatnih pogodbi
Kriza upravljanja Filozofskim fakultetom iznjedrila 
je čvrstu alijansu studenata i profesora u borbi protiv 
feudalnog načina djelovanja i upravljanja

Vedrana Bibić

AKTUALAC:

FILOZOFSKI
JE NAŠ!

uspijeva progurati ideju suradnje s Katoličkim 
bogoslovnim fakultetom u Zagrebu. Dekan Boras 
postaje rektor Boras iste te jeseni – uz, između 
ostalih, glasove predstavnika KBF-a - a na njegovo 
mjesto dolazi njegov prijatelj i suradnik Vlatko 
Previšić.
Previšić je vjerno obnašao dužnost pokušavajući 
na sve moguće načine zaustaviti Vijeće u nakani 
da odbaci ugovore s KBF-om ili pak pokrene 
njegovo razrješenje. Paralelno je aktivno radio na 
diskreditaciji i zabrani plenuma koji na FFZG-u 
postoji kao mjesto slobodne rasprave studenata, 
profesora i zainteresirane javnosti, a često i kao 
mjesto upravljanja kriznim situacijama. I tako je već 
sedmu godinu, od prvog velikog bunta na Fakultetu 
pokrenutog s ciljem borbe za svima dostupno visoko 
obrazovanje oslobođeno visokih školarina.

Obrana sekularizma
U konačnici, Vijeće Filozofskog fakulteta, kao 
najviše tijelo odlučivanja na Fakultetu, glasalo je 
protiv predloženih ugovora, dijelom potaknuto i 
provedenom anketom među studentima koja je 
pokazala da se dvije trećine studenata bezuvjetno 
protivi ugovoru s KBF-om. Druga je strana pak 
istupala u javnost s tezom da je suradnja fakultetâ 
Sveučilišta u Zagrebu pozitivna stvar. I doista jest, 
međutim problem je s Katoličkim bogoslovnim 
fakultetom dvostruk. Famozni su ugovori naime 
predviđali da studenti Katoličkog bogoslovnog 
fakulteta studiraju paralelno na obama fakultetima. 

Danas studenti sa završenim KBF-om u školama 
mogu predavati isključivo vjeronauk, a uvođenjem 
kombiniranih dvopredmetnih studija otvorila bi im 
se mogućnost da predaju i još neke predmete, poput 
povijesti, hrvatskog ili stranih jezika, koje mogu 
studirati na Filozofskom fakultetu. Kratkoročno, 
ti studenti predstavljaju buduću nelojalnu 
konkurenciju studentima Filozofskog fakulteta na 
tržištu rada, a, dugoročno, ugovori predstavljaju 
još jedan korak naprijed u pokušajima Katoličke 
Crkve da potpuno zavlada obrazovnim sustavom 
kao najvažnijim ideološkim aparatom države koje bi 
im poslužilo za širenje nauka i pastve. Pritom valja 
napomenuti da bi prema odbačenim ugovorima i 
studenti FFZG-a mogli studirati studijske grupe 
na KBF-u, iako je svima jasno da za to postoji 
mali ili nikakav interes i da su ugovori napravljeni 
da bi se razriješile pogodbe rektora i Kaptola, 
a Kaptolu omogućio još veći utjecaj na javnost. 
Tako je Filozofski fakultet postao zadnji bedem 
obrane sekularizma u državi, a zbog lokalne krize 
upravljanja fakultetskom zgradom postao je još 
jednom nacionalna vijest i lakmus-papir određenih 
društvenih tendencija.

Plenum kao korektiv
U tom upravljačkom metežu, koji su proizvele 
instance vlasti na Sveučilištu i na Fakultetu, nastala 
je i Inicijativa predstavnika i zamjenika Fakultetskog 
vijeća Filozofskog fakulteta. Riječ je mahom o 
profesorima koji su kroz tu neformalnu organizaciju 
dobili svoj glas i tražili rješavanje krize te povratak 
predstavnika studenata u Fakultetsko vijeće. Članica 
Inicijative profesorica Đurđica Čilić Škeljo ističe da 
se većina profesora koji su članovi Vijeća izjasnila 
da neće participirati u radu Vijeća bez studentskih 
predstavnika te da će do daljnjeg rušiti kvorum 
naglašavajući kako Fakultetsko vijeće ne smije ostati 
bez studentskog glasa.
U međuvremenu je Senat postavio novu upravu, 
pa na čelo institucije dolazi Željko Holjevac, 
dotadašnji član Previšićeve uprave. Holjevac 
kao dekan u prvom obraćanju poziva na “dijalog 
unutar statutarnih okvira” aludirajući pritom na 
“nelegalnost” studentskog organiziranja unutar 
plenuma. S druge strane plenum ne prihvaća 
oktroiranu upravu i opunomoćuje  Inicijativu 
članova i zamjenika na Vijeću da pravnim putem 
traži upravni nadzor nad nelegalnim djelovanjem 
Senata i dosadašnje fakultetske uprave. Čilić Škeljo 
nadodaje da je plenum oduvijek služio kao jak 
korektiv u trenucima u kojim institucija izgubi na 
legalnosti i legitimnosti, a da su upravo ove akcije 
dokazale da je samo zajedničkim radom profesora 
i studenata moguće zaustaviti niz nelegalnosti 
interesnih skupina koje preko svojih institucionalnih 
pozicija ostvaruju korist nauštrb opće koristi 
fakulteta, radnika i studenata.
Na nedavno održanim izborima za Studentski 
zbor pobijedila je upravo lista koja se zalaže za 
takve principe. Lista Filozofski je naš osvaja 15 od 
16 studentskih mandata u Zboru. Time studenti 
ponovno dobivaju svoj glas u Vijeću i čekaju 
sjednicu u siječnju na kojoj će se pokrenuti i proces 
izbora novog dekana. Kako će proces teći, ostaje 
nepoznato.
Ono što svakako treba naglasiti jest da ovaj pravni 
kaos i potpuna paraliza jedne javne obrazovne 
institucije, iako na prvi pogled stihijski, nisu nastali 
slučajno, već su jasan odgovor interesnih skupina 
u trenutku u kojem one ne uspijevaju provesti 
zacrtane odluke daleko od povećala javnosti. Kada 
javni fakultet pokušavate pretvoriti u poligon 
za rješavanje vlastitih dugova, zgrtanje profita i 
širenja pozicija moći (za sebe i najmilije), unatoč 
povoljnoj političkoj situaciji za takve akcije i dubokoj 
premreženosti najpoznatijih aktera, one vam se 
naposljetku vrate kao bumerang – jer Filozofski je, 
na koncu, ipak naš.

pojedinaca – najčešće tzv. “žutih sindikata” - od 
krivnje za iznevjeravanje radničkog interesa, nego 
bolje shvaćanje uzroka problema. U želji da SHU 
i Preporod pronađu zajednički jezik (za dobrobit 
radnika, dakako), i da se manje suprotstavljaju po 
liniji međusobnog nadmetanja za poziciju, Željka 
Stipića upitali smo između ostaloga je li takva jedna 
perspektiva moguća. Ima li u doglednoj budućnosti 

šanse za više suradnje tih dvaju sindikata ili su 
izgledi za to doista potpuno nemogući?

“Unatoč svemu, treba priznati da smo mi već u 
nekoliko navrata zajednički obavljali neke poslove. 
Bilo je štrajkova oko kojih smo nalazili prostor za 
slaganje, kao i pregovora kojima smo pristupali 
s istih polazišta. Preporod je tako predvodio npr. 
prosvjede protiv outsourcinga i akciju Nećete bez 
naroda za referendum o referendumu. Nađe se 
zajedničkih točaka, po svemu sudeći, ali između 
toga ostaju glavni problemi koji nikako da se riješe. 
Trebali bi uzeti u obzir da je Preporod sad najveći 
nereprezentativni sindikat u Hrvatskoj, s oko 
9.000 članova. A nadamo se da ćemo uskoro steći 
i reprezentativnost. No možda je ovo upravo način 
na koji nas SHU i uzima u obzir – da nas tako često 
šikanira jer ga muči naša rastuća snaga”, kaže Stipić.

Pored slučajeva koji su nabrojani u spomenutim 
upitima SHU-u, lider Preporoda ističe da je 
taj sindikat i nastao kao reakcija na “doslovno 
kriminalno ponašanje dijela SHU-a”, 1994. godine. 
Po njegovu mišljenju, činjenica da vodstvo SHU-a 
tada nije ni pokušalo stati na kraj “mešetarenju s 
humanitarnom pomoći”, vodi u “silništvo koje taj 
sindikat ispoljava prema Preporodu do dan-danas”. 
Zato SHU “grubo sprečava Preporod da sudjeluje 
u pregovorima s državom” i zato je u ranijem 
kolektivnom ugovoru “zbrinjavanje tehnoloških 
viškova povlaštenim zapošljavanjem bilo određeno 
samo za članove sindikata koji sklapa ugovor”. Ta 
je odredba, kako nam kaže Stipić, kasnije poništena 
na Općinskom sudu u Splitu, ali njene se posljedice i 
dalje vuku.

Ususret donekle zakašnjelim pregovorima za 
granski kolektivni ugovor, a i za temeljni ugovor 
za namještenike u javnim službama, sindikaliste 
očekuju razna druga interna i vanjska iskušenja. 
“Krajem ovog mjeseca krenut će i sudske tužbe za 
korekciju osnovice plaća, vrijedne i do milijardu i 
pol kuna, sa sudskim troškovima. Kreću i izmjene 
zakona o odgoju i obrazovanju, s javnom raspravom, 
te se predlaže niz promjena u školstvu: sve do 
pitanja zaključivanja ocjena na polugodištu”, kaže 
Stipić. Sve u svemu, jedinstvo sindikatima nikad nije 
bilo potrebnije, no i dalje je teško biti optimističan 
po tom pitanju.
1) Zašto je tek pod pritiskom sudske presude napušteno 
prvotno rješenje prema kojem je prednost pri zapošljavanju 
imao član većinskog sindikata? Zašto je trebalo više od deset 
godina da se donesu pravilnici o radu ovih komisija (obvezujuće 
komisije za raspoređivanje tehnoloških viškova – op. I.L.)? 
Zašto je SHU uvijek odbijao rješenje prema kojem bi u radu 
komisija sudjelovao i predstavnik manjinskog sindikata? Kako 
je moguće da od strane SHU-a u radu prvostupanjske i u radu 
drugostupanjske komisije sudjeluje ista osoba? Stoji li iza 
ključnih ustupaka SHU-a u zadnjim kolektivnim pregovorima 
(ispuštanje norme iz kolektivnog ugovora i smanjenje plaće /4, 8 i 
10 posto/ učiteljima s više od 20 godina  staža) očuvanje 
kompromitirajućeg načina rada spornih komisija?  Je li normalno 
da u županiji gdje SHU ima deseterostruko manje  članova od 
Preporoda tehnološke viškove raspoređuje predstavnik  
SHU-a?

Prosvjed studenata i profesora FFZGa u rujnu  2016te. Foto: Bojan Mrđenović
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U nekoliko posljednjih godina Zagreb i njegova 
turistička zajednica napravili su izvanredan pomak u 
privlačenju turista. Tako nije neobično da u vrijeme 
Božića, Uskrsa ili ljetnih praznika ovim gradom 
šeću stotine i tisuće onih kojih su došli vidjeti taj, 
kako se voli prikazati, uglađeni, šarmantni grad koji 
podsjeća na umanjenu srednjoevropsku metropolu. 
Njegov turistički potencijal, stiješnjen između 
uzbrdice Gornjeg grada na sjeveru i pruge na jugu, 
u samo par kilometara nudi privlačnu romantičnu 
sliku grada s naširoko poznatim tržnicama, 
adventom, sajmovima, donjogradskim shoppingom 
i devetnaestostoljetnim ozračjem smještenim u 
prostoru između HNK i Trga Bana Jelačića.

Zagreb doista možemo nazvati gradom po mjerilu 
čovjeka, no pritom mislimo na grad krojen po 
mjerilu jednog čovjeka, točnije dugogodišnjeg 
zagrebačkog gradonačelnika i njegovih ljudi. 
Zagrebemo li ispod sjajne i reklamirane površine, 
suočit ćemo se s oronulim i neodržavanim 
prostorom najveće ekonomske mašinerije u 
Hrvatskoj. To je grad čija je uprava od vrha do 
najnižih službenika u gradskim poduzećima 
većinom sazdana od ljudi koji na ovaj ili onaj način 
svoju poziciju duguju gradonačelniku i njegovoj 
ekipi. Na čelnim mjestima u gradu ne sjede oni koji 
bi doista brinuli o razvoju i upravljanju grada, već 
je normalno da ta mjesta zauzimaju ljudi poput 
Mirke Jozić, pročelnice za gospodarstvo koja ne zna 
kako funkcionira sustav gospodarenja otpadom, 
potom Juroslava Draguna, zamjenika pročelnika 
za komunalne poslove koji želi provesti u djelo 
DNK-analizu psećeg izmeta, i slično. Pritom bilanca 
siromaštva Zagreba i zapuštenosti njegovih rubova 
rijetko nalazi svoje pravo mjesto u slici grada i u 
političkom govoru, a često služi tek kao poluga za 
gradonačelnikove spinove.

Vječni Mile i kokekitranje sa siromaštvom
Najdugovječniji zagrebački gradonačelnik, Milan 
Bandić, u svojih nas je šesnaest godina vladavine 
Zagrebom uspio svojim karizmatičnim likom i 
dijelom uvjeriti da je upravo on taj koji uspostavlja 
infrastrukturu gradskog ruba. On, čovjek iz naroda, 
uspeo se na gradonačelničko mjesto kao ikonični 
predstavnik političarā koji je konačno zagazio u 
zagrebačko blato, i od tamo će nas i izvući. No kada 
podvučemo crtu ispod njegove šesnaestogodišnje 
vladavine postaje jasno da je malošto više od 
produženja tramvajske pruge, standardnih 
infrastrukturnih popravaka, izgradnje ponekog 
vrtića i muzeja doista i učinjeno. Odnosno, sva ova 
postignuća gradonačelnik nabraja kao da ih je sam 
svojim rukama izgradio postavljajući se ne kao 
upravitelj s dužnostima, već kao mecena s pravima. 
Sada, kada nam predstoje po mnogima odlučujući 
izbori, gradonačelnik se diči svojom ostavštinom na 
način da u prvi plan stavlja ni manje ni više nego 
gradske fontane, dok se Zagreb rapidno raslojava i 
postaje poprište nevjerojatnih kontrasta bogatstva 
i siromaštva. Po istraživanju Državnog zavoda za 
statistiku, zagrebačke centralne četvrti, poput one 
gornjogradske (Gornji grad – Medveščak), bilježe 
rizik od siromaštva u postotku manjem od 6%, dok 
je u istočnim četvrtima, poput Gornje Dubrave, rizik 
od siromaštva viši čak od 16%. Pritom se gotovo sva 
područja substandardne, nelegalne i infrastrukturno 
neopremljene gradnje nalaze upravo u istočnim i 
najsiromašnijim dijelovima Zagreba, a baš se u tim 
područjima planira smjestiti štetna i kancerogena 
spalionica otpada, dok se na gradskom jugoistoku 
nalazi i nadaleko smrdljivo odlagalište Jakuševac 
koje ne samo da ugrožava kvalitetu života u 
neposrednoj okolini, već smrdi sve do Travnog.

Ako uzmemo ove podatke o porastu rizika od 
siromaštva od centra prema istoku, centralno 
smještene fontane u kombinaciji s imidžom 
političara koji dolazi iz naroda mogu poslužiti kao 

Zagreb: iza fontane nazire se blato
Pred nove lokalne izbore na kojima gradonačelnik 
Milan Bandić traži novi mandat, u Zagrebu nastaju 
inicijative protiv njegovog mešetarenja javnim prostorom 
i centraliziranog klijentelističkog principa vladanja

Iva Marčetić

(G)RAD:

ZAGREB

Po istraživanju Državnog 
zavoda za statistiku, 
zagrebačke centralne 
četvrti, poput one 
gornjogradske (Gornji grad 
– Medveščak), bilježe rizik 
od siromaštva u postotku 
manjem od 6%, dok je u 
istočnim četvrtima, poput 
Gornje Dubrave, rizik od 
siromaštva viši čak od 16%.

Gradska uprava 
transformira izgled 
grada isključivo i samo 
po željama privatnih 
investitora što nužno 
mnoge dovodi u nezavidnu 
poziciju gubitka posla, 
gubitka prostora zelenila 
ili, u krajnjoj liniji, gubitka 
zdravlja – kao u slučaju 
spalionice.

Mile u zanosu Foto: službena FB stranica gradonačelnika

simbol ili prava slika političkog ophođenja prema 
Zagrebu – u prvom planu grandiozno, u drugom 
ruševno, a naše.

Otkud toliko moći na jednom mjestu
Pod izgovorom ratnog, izvanrednog stanja 
upravljanje gradom Zagrebom s početkom se 
devedesetih u potpunosti centraliziralo u središnju 
gradsku upravu. Nekadašnje zagrebačke općine, 
odnosno četvrti, na taj su način podređene 
centralnom gradskom upravljanju, njihova imovina 
postala je gradska, a o njihovom su prostoru u 
potpunosti odlučivali gradonačelnik i gradska 
uprava. S 2009. godinom- uvodi se tzv. novi način 
upravljanja i ponovna “decentralizacija” Zagreba 
putem novooformljenih vijeća gradskih četvrti i 
mjesnih odbora. Pritom vijeća gradskih četvrti imaju 
tek “savjetodavnu” ulogu kad se radi o odlukama 
u gradu. Oni se očituju na gradonačelnikove 
prijedloge koji idu na Skupštinu bez obzira na 
sadržaj prijedloga ili na to na koji se dio grada taj 
prijedlog odnosi. No kad se radi o četvrti u kojoj se 
predviđa primjerice neka prostorna promjena, uloga 
vijeća te konkretne četvrti isto je tako sporedna kao 
i na razini odluka za neku drugu četvrt. Možemo 
naići na slučajeve u kojima su se vijeća konkretnih 
četvrti nepovoljno izjašnjavala u odnosu na odluke 
koje je donosio gradonačelnik vezano za njihovu 
neposrednu okolinu, primjerice u slučaju gradnje 
crkve na Trnjanskoj Savici, no takav stav vijeća ne 
igra nikakvu formalnu ulogu u konačnoj odluci. 
Ovo pokazuje kako je upravljanje Zagrebom, 
unatoč tome što postoje formalna upravljačka tijela 
na razini četvrti, veoma centralizirano, a vijeća 
i odbori u najboljem slučaju služe kao paravan i 
privid demokratskog odlučivanja, a u najgorem kao 
sustav potplaćivanja lokalnog stranačkog kadra kroz 
naknade za vijećnike i odbornike. 

Pored vijeća gradskih četvrti, mjesni su odbori, 
kao najniža instanca političke reprezentacije, još 
u lošijoj poziciji i zaista nemaju neku polugu u 

donošenju odluka. Pritom, pored toga što nemaju 
ulogu upravitelja, uz određene iznimke, ovi odbori 
funkcioniraju u zatvorenom krugu i komuniciraju 
s jako malim brojem ljudi u kvartu. U vijećima, 
kao i u mjesnim odborima, najčešće sjedi stranački 
kadar koji rijetko nastupa iz pozicije aktivizma, 
odnosno neke borbe za boljitak, a nerijetko se radi 
o svojevrsnim kvartovskim mešetarima koji svoju 
ulogu u ovim predstavničkim tijelima doživljavaju 
kao onu kapetana nekog mafijaškog ogranka.
Zanimljivo je dodati da su vijećnici gradske četvrti 
kompenzirani za svoj rad putem naknade, što znači 
da pored angažmana u vijeću mogu imati i redovite 
poslove ili mirovine. Ova naknada nije nimalo 
beznačajna, pogotovo u slučaju predsjednika vijeća 

i iznosi oko 4000 kuna neto. Nedavno izglasani 
proračun Grada Zagreba dodatno je podebljao 
račune onih koji sjede u vijećima i povećao te iznose 
u nekim slučajevima i do 100%. Ovo je omogućeno 
izmjenom postotka gradskog proračuna koji će 
se ubuduće usmjeravati u gradske četvrti, koji je 
povećan s 5 na nevjerojatnih 15%. To naravno ne 
znači da se gradonačelnik odrekao svoje uloge 
centralnog vladara, jer ovlasti vijeća i odbora nisu 
povećane, već je na taj način uspio “potplatiti” 
stranački kadar na nižim razinama, bilo da se 
radi o HDZ-ovskom ili SDP-ovskom kadru, i još 

jednom dublje zagrabio u stvarnu zagrebačku 
biračku bazu. Na taj se način dalje deformira ono 
što danas poznajemo kao zagrebački politički model 
– veliki broj onih koji duguju gradonačelniku svoja 
zaposlenja i koliko-toliko normalan život postaju 
njegovi ađutanti i veliki zagovornici njegovih 
politika. Zagrebačko blato tako se produbljuje i 
pojavljuje ne samo u njegovim substandardnim 
enklavama, nego upravo u načinu kako se politika u 
ovom gradu doživljava i vodi.

Gradski resursi
Kao nekadašnje industrijsko središte, Zagrebu je 
u ostavštinu ostala zavidna kvadratura centralno 
pozicionirane zemlje u njegovu vlasništvu. Ovdje, 
pritom, nećemo ulaziti u zamršene odnose 
Grada i njegovog Holdinga po pitanju vlasništva 
nad zemljom, već uzeti pojednostavljenu 
formu u kojoj je grad vlasnik nekretnina poput 
Gredelja, Zagrebčanke, Badela i ostalih centralno 
pozicioniranih nekretnina velikog mjerila. Ovakva 
i slična gradska zemljišta pretvorena su u zalog za 
“privlačenje investitora”, odnosno privlačenje onih 
koji nikada ne dolaze. Vrijedna gradska zemljišta 
tako ili zjape prazna ili udomljuju niz malih firmi 
ili udruženja koji tavore na prostorima gradskog 
zemljišta bez formalnog dugoročnog rješenja, 
jer ova se zemljišta konstantno nalaze u nekom 
međuprostoru između prodaje i ničega. Pritom 
se imovina koju grad može automatski staviti u 
upotrebu, poput više od 7000 stanova u vlasništvu 
Grada, nalazi u potpunom upravljačkom kaosu. Od 
tog broja stanova, a po izvješću Državne revizije, 
tek je nešto više od 200 dano u svrhe zbrinjavanja 
najpotrebitijih, dok ostatak odlazi na one koji su 
stanove dobili u nejasnim procedurama, a njih 
oko 1500 zjapi prazno. Pored neiskorištene i 
loše upravljane imovine, u posljednjih šesnaest 
godina Grad se obavezao na štetna i skupa javno-
privatna partnerstva poput Pročistača otpadnih 
voda i zagrebačke Arene. Ovakvi projekti isisavaju 
budžetski novac koji Grad uredno iskrcava 
privatnim partnerima uslijed loših ugovora. 
Uz „legalno“ zanemarivanje postojeće imovine, 
zagrebačku realnost posljednjih 16 godina obilježila 
je i praksa, u najmanju ruku, mutnih razmjena 
zemljišta. Ove razmjene često su povezane s 
višestrukom mrežom usluga između privatnog 
sektora, nerijetko kriminalnog miljea, Crkve i Grada. 
Naime, zamjene vrijednog gradskog zemljišta za 
neko manje vrijedno privatno ili crkveno zemljište 
vrši se najčešće kroz netransparentne procedure. 
Jedno javno zemljište tako može biti predmet 
razmjene s Crkvom, pod uvjetom da Crkva odustane 
od potraživanja nekog privatnog zemljišta. Budući 
da se ove zamjene rade kroz više različitih ugovora, 
teško je ući u trag malverzacijama i gotovo je 
potpuno nemoguće, u sustavu upravljanja kakav 
imamo, da se takva situacija regulira. Na taj način 
Grad funkcionira poput šahovske ploče na kojoj 
gradonačelnik, koji je centralna figura tih razmjena, 
ima potpunu kontrolu uz pomoć koje širi svoju 
klijentelističku mrežu putem ovako lukrativnih 
usluga. Sve ove zamjene vrše se pod izgovorom 
javnog interesa, odnosno nečega što nikada nije 
jasno definirano i u potpunosti ovisi o volji jednog 
čovjeka.

Tako u slučajevima primjerice plana izgradnje 
crkve na Savici postoje indicije da je Crkvi 
obećano javno gradsko zemljište parka, a Crkva 
je zauzvrat odustala od potraživanja zemljišta 
koje je trenutno u vlasništvu privatnika i bliskog 
prijatelja gradonačelnika. S druge strane, u slučaju 
prekomjerne izgradnje na novozagrebačkom 
Središću, Grad je zamijenio visoko vrijedno 
zemljište, na kojem se mogu graditi stambene 
zgrade, za zemljište niske vrijednosti na istoku grada 
pod izgovorom da će tamo graditi školu koja i deset 
godina nakon ove razmjene nije izgrađena, a oni 
koji se bune protiv prekomjerne izgradnje dobivaju 

prijetnje Bandićevih suradnika iz privatnog sektora.
Bitno je napomenuti da zamjenama koje se rade 
na ovaj način prethodi i izmjena Generalnog 
urbanističkog plana. Dok, po riječima predsjednika 
Društva arhitekata Zagreba, “struka više ne stoji iza 
tog plana”, jer on se pretvorio u niz razmjena usluga 
i u sebi ne sadrži ni pravila struke, a kamoli osnove 
javnog interesa, gradonačelnik obilato koristi ovaj 
dokument kao opravdanje raznoraznih malverzacija.

Zagreb se buni
Iz svega navedenog postaje jasno da je Zagreb 
grad koji je doživio tranziciju u kojoj su institucije, 
politika i njegova poduzeća pretvorena u mašineriju 
za ostvarivanje pojedinačnih i interesa određene 
grupe, odnosno grad i upravljanje njime podešeni su 
tako da mali broj ljudi, a ponajviše gradonačelnik, 
odlučuju o svemu, dok drugi ili uživaju blagodati 
klijentelizma ili se nalaze u poziciji potpune nemoći. 
Ovakvo stanje neminovno izaziva pobune i žarišta 
u raznim dijelovima grada – od onih koji se bune 
protiv izgradnje spalionice u Resniku, preko radnika 
RIZ-a koji godinama upozoravaju da su promjene 
urbanističkog plana uzrok sve većeg pritiska da se 
ugasi proizvodnja i na tom zemljištu izgrade stanovi, 
do novozagrebačkog Središća i trenutno najvidljivije 
inicijative Čuvamo naš Park na Trnjanskoj Savici.

Zanimljivo je primijetiti da se sve ove pobune, iako 
ih predvode statusno, socijalno i organizacijski 
drugačije grupe, tiču upravo malverzacija s 
prostornim resursima ovog grada. Ovo ne treba 
čuditi jer gradska uprava transformira izgled grada 
isključivo i samo po željama privatnih investitora što 
nužno mnoge dovodi u nezavidnu poziciju gubitka 
posla, gubitka prostora zelenila ili, u krajnjoj liniji, 
gubitka zdravlja – kao u slučaju spalionice.

Formiranje inicijativa i održivost
Gradske inicijative koje ustaju protiv štetnih 
projekata u prostoru grada formirane su uglavnom 
od skupine susjeda ili, u slučaju RIZ-a ili nekada 
Kamenskog, od tvorničkih radnika i radnica. 
Međutim, inicijative se često isprva okupljaju kao 
grupa koja od gradonačelnika i samo od njega 
očekuje da ispravi nepravdu koja bi im trebala biti 
učinjena. Nakon nekog vremena često im postane 
jasno da, kao prvo, gradonačelnik ima puno važniju 
klijentelu za namiriti, a da, kao drugo, gradonačelnik 
ne bi trebao biti taj koji vlastoručno rješava sve 
probleme u gradu. Pritom mnoge inicijative s 
kojima se primjerice susreću udruge Pravo na grad 
ili Zelena akcija polaze od vlastitog uskog interesa 
i napadaju problem na način da ga artikuliraju kao 
nešto što se često naziva “Samo ne u mom dvorištu”. 
Bitno je napomenuti da taj tip inicijative često isprva 
naleti na odobravanje gradonačelnika i čak obećanje 
da će stvar biti ispravljena, da bi se u slijedećem 
koraku ovaj oglušio na to obećanje i radio po svome. 

Za one koji pak krenu dalje ključno je da osvijeste 
problem svoje okoline kao problem ugrožavanja 
javnog interesa, a da se pritom organiziraju tako da 
se ne priklone nijednom stranačkom kandidatu koji 
je u poziciji da im obećava razrješenje problema u 

zamjenu za glasove, već da jačaju vlastite kapacitete 
političke aktivacije.

Najbolji primjer uspješne inicijative u tom je 
smislu inicijativa Čuvamo naš park iz Trnjanske 
Savice. Inicijativa nastaje kroz razvoj pojedinačnih 
kvartovskih grupa koje shvaćaju da planovi grada za 
izgradnju crkve u parku uzimaju maha i organiziraju 
se u obranu tog istog parka – isprva kroz dopise 
nadležnim institucijama, a potom 2013. prvim 
okupljanjem susjeda i stanovnika grada u parku. 
Te, predizborne, godine gradonačelnik obećava 
susjedima da neće graditi crkvu prije nego se 
postigne dogovor sa susjedima, nakon čega su isti i 
odahnuli, da bi tri godine nakon dobili obavijest da 
je lokacijska dozvola za crkvu u proceduri. U tom 
trenu susjedi u konzultacijama s nekoliko udruga, 
uključujući i Pravo na grad i Zelenu akciju, formiraju 
način djelovanja koji podrazumijeva artikulaciju 
zahtjeva za očuvanje javnog prostora u javnom 
vlasništvu, kroz pravnu borbu, medijski atraktivne 
akcije i metode okupljanja drugih susjeda uspijevaju 
podići svoj lokalni problem na nivo koji mu pripada 
– problem cjelokupnog upravljanja gradom.

Decentralizacija znači politička aktivacija
U nastalim okolnostima sve češćih pobuna u 
gradu, gradonačelnik najnovijim proračunom 
obećava decentralizaciju grada putem spomenutog 
povećanja izdvajanja za vijeća gradskih četvrti i 
njihovih mjesnih odbora. Uz to, nove kandidatkinje 
za gradonačelnicu, Švaljek i Mrak Taritaš, 
koriste pobune u zagrebačkim kvartovima kako 
bi prozvale gradonačelnika za loše upravljanje, 
obećavajući pritom da one, eto, neće tako. Ono 
što je simptomatično za ovu izbornu godinu je 
da, za razliku od prethodnih, kandidatkinje za 
gradonačelničko mjesto doista i imaju neke šanse, 
no i to da se osnovne teme političkog govora 
formiraju uz pomoć navedenih pritisaka odozdo. 
Pritom nijedna od spomenutih ne nudi stvarno jasan 
model decentralizacije grada u kojem bi poticale 
političku aktivaciju stanovnika putem primjerice 
mjesnih odbora. To nas ne treba čuditi jer bi takvo 
nešto značilo i promjene Statuta grada u smislu 
raspodjele upravljačkih prava, no i zalaganja da u 
vijećima i odborima ne sjedi lojalni stranački kadar, 
već oni koji su se na terenu dokazali kao borci za 
javno dobro. Stoga svaka stvarna decentralizacija 
grada polazi od smanjivanja moći gradonačelnika 
ili gradonačelnice, a u konkretnoj političkoj 
konstelaciji takav sustav nije moguć. No ono što 
nam pokazuju inicijative koje se rađaju po gradu još 
uvijek nije potpuno artikulirana, ali jeste stvarna 
potreba da se ostvari mogućnost političke aktivacije 
na razini odlučivanja o svojoj neposrednoj okolini, 
odnosno da se razvoj grada nužno podrazumijeva i 
razvoj njegovog demosa.

Za kraj smatramo da je, uz sve svoje nedaće, Zagreb 
zagazio u borbu koja je bila neminovna, a ishod te 
borbe neće se mjeriti prema tome hoće li se moći 
spriječiti jedna ili dvije nepoželjne gradnje, već 
hoće li se uspjeti uspostaviti model organiziranja, 
solidarnosti i političke aktivacije nas koji živimo 
unutar tog grada. Model koji bi omogućio da 
inicijative i zahtjevi odozdo, koji se kreću od obrane 
javnog zemljišta do zaštite vlastitog zdravlja ili 
radnog mjesta, zaista imaju jaku polugu utjecaja na 
gradsku upravu. Pritom će sam razvoj grada itekako 
ovisiti o tome do koje mjere organizirani otpor 
samovolji uspostavi koherentan zahtjev za socijalno 
osjetljivim raspolaganjem gradske imovine, o 
razvoju gradske ekonomije uz pomoć njegovih 
stanovnika i njihove ekonmske aktivnosti, a ne samo 
i isključivo velikih i internacionalnih investitora, 
odnosno o tome do koje se mjere jasno definira da 
je javni interes ujedno i interes za ravnopravnom 
raspodjelom materijalnih dobara i napretkom 
koji ne ostavlja istok u siromaštvu, a centar kiti 
adventskim lampicama.
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TEMAT:
KRIZA SINDIKATA
I NOVI 
SINDIKALIZAM

U posljednje dvije godine koliko izlazi, ovaj časopis 
postao je dio jednog šireg nastojanja iz različitih 
izvora da se tema rada i svih njegovih kompleksnosti 
i kontradikcija stavi u javni prostor iz kojeg je 
dugi niz godina bila protjerana. Pritom imajući 
stalno na umu nove uvjete i oblike rada, njegovu 
fleksibilizaciju i prekarizaciju, drugačiju dinamiku 
radnih odnosa uslijed globalizacija i migracija i, 
u konačnici nedostatak političkog subjekta koji bi 
sabrao i branio interese tako raspršenih radnika i 
radnica, njihovih radnih vremena i radnih prava. 
RAD. je taman počeo svoj izdavački život nakon 
ljeta 2014. kada je donesen novi Zakon o radu koji 
uvelike definira i omogućava sve te nove oblike 
radnih odnosa koji su osmišljeni da bi što više 
iskoristili radne ljude i njihovo vrijeme, odnosno da 
bi ih lišili mogućnosti sindikalne zaštite kao jedinog 
preostalog mehanizma obrane pred različitim 
institutima neoliberalnog nasrtaja na radnička 
prava. RAD. se pojavio upravo u trenutku kada 
smo mogli otvoreno govoriti o “krizi sindikalizma” 
koja se kod nas očitovala u mlakom sindikalnom 
otporu novom temeljnom zakonu koji regulira 
radne odnose i to, upravo na štetu radnika, ali i 
sindikalnog organiziranja. Tako je sindikalizam, ali i 
nove forme sindikalnog organiziranja, postao i ostao 
naša primarna preokupacija i do zaključenja ovog 
temata i druge godine našeg izlaženja.

Desindikalizacija
U trenutnku kad se ovaj časopis pokretao o 
sindikatima se istovremeno javno govorilo kao o 
prežicima prošlosti i to na globalnoj razini. Površna 
logika tehnološkog determinizma zadavala je vrlo 
jednostavnu formulu. Ukoliko nova tehnologija 
donosi nove oblike rada i strukture radnih 
odnosa, sindikati kao akter u cijelom tom procesu 
dio su nekog drugog tehnološkog razdoblja – 
druge industrijske revolucije, pokretne trake, 
isključivo muške radne snage, odnosno onoga što 
podrazumijevamo pod pojmom fordizma. Drugim 
riječima, sindikat je došao do svoga povijesnog 
kraja. I mnogi su podaci i globalno i u Hrvatskoj 
govorili tome u prilog. Primjerice, opća je tendencija 
da sindikati postaju institucije koje skrbe isključivo 
o zaposlenima u javnom sektoru, dok je sindikalna 
organiziranost u privatnom sektoru vrlo mala, što 
potvrđuje i slučaj Hrvatske. Prema istraživanju 
sociologa Dragana Bagića u Hrvatskoj je 2009. 
svega 17% radnika u privatnom sektoru bilo 
sindikalno organizirano, dok se ta brojka penje na 
respektabilnih 75% u javnom sektoru. Danas je ta 
brojka u privatnom sektoru, a pogotovo u manjim 
firmama, vjerojatno još i manja, a upravo su mala 
privatna poduzeća ona koja iz godine u godine 
rastu, odnosno “preživljavaju” na tržištu. Paralelno 
s razlikama između privatnog i javnog sektora 
primjetna je i tendencija pada gustoće sindikalno 
organiziranih u cijeloj Europi. Iako ta tedencija 
krasi i sindikalizam u RH (samo najveća središnjica 
SSSH u dvijetisućitima je izgubila više od 100 000 
članova), Hrvatska je jedna od sindikalno gušće 
organiziranih država u EU, odnosno sindikalno je 
najorganiziranija članica EU-a iz postsocijalističke 
Europe. Ove sumorne brojčane podatke prati i 
određeni negativan dojam koji se ističe u mnogim 
analizama suvremenog sindikalizma, a koji kanadski 
sociolog i bivši sindikalist Sam Gindin podvodi 
pod slikovitu sintagmu “niskog stupnja borbenosti 
sindikata”. Ta se sintagma, iako korištena 2012. 
u opisu stanja sindikata u SAD-u, vrlo lako 
može primijeniti i na druge kontekste – pa i ovaj 
naš. Gindin taj nedostatak borbenosti i gubitak 
društvene i političke funkcije sindikatā pripisuje 

Mario Kikaš i Jovica Lončar

O stupnju borbenosti i drugačijim 
perspektivama sindikata
Sindikalni pokret u svijetu, a i kod nas, ne obilježava samo kriza sindikalizma koja 
je evidentna, nego i određene promjene u strategijama sindikalne borbe koje bi u 
budućnosti mogle dobiti na još većem značaju

razlozima koji proizlaze iz samih sindikalnih 
struktura, odnosno iz njihove fragmentacije na 
mnogo manjih sindikata koji brinu o partikularnim 
interesima jedne firme ili jednog sektora, zatim 
niskoj razini unutarnje demokracije u sindikatima, 
čemu svjedočimo i u Hrvatskoj, i, u konačnici, 
nedostatku ikakve “institucionalne invencije” koja 
bi se na adekvatan način obratila problemima rada. 
Jer, prema Gindinu, definicija rada u sindikatima 
svela se isključivo na rad definiran kolektivnim 
ugovorom i na pitanje iznosa plaće. Rad bi trebalo 
proširiti tako da uključuje i pitanje nezaposlenih i 
njihovog života nakon gubitka posla i sindikalnog 
članstva, rad mladih koji su mahom u nesigurnim 
oblicima radnog odnosa, pitanje umirovljenika i 
njihovih egzistencija (pogotovo u “reformiranom” 
mirovinskom sustavu) te pitanje specifičnosti rada 
žena koji se ne tiče samo rada na radnom mjestu 
nego i u kućanstvu. Sve su to teme koje klasični 
sindikalizam nije adekvatno otvorio u novim 
uvjetima proizvodnje i organizacije rada, a ako 
misli opstati kao ključna institucija ne samo “zaštite 
radničkih prava” nego i svojevrsne politizacije rada 
kao primarnog političkog i ekonomskog pitanja, 
trebao bi se početi baviti i samim sobom. Prvi je 
korak samokritika i osvrtanje oko sebe u potrazi za 
pozitivnim primjerima.

Primjeri pozitivne prakse
I dok se svirao posljednji marš sindikalnom 
organiziranju, čije su note napisane još kasnih 
sedamdesetih, na mapi svijeta mogli smo uočiti 

neke nove sindikalne pojave i borbe, neke nove 
pokrete koji nisu isključivo sindikalni, ali su s njima 
u alijansi. No ovoga smo puta napokon mogli i u 
mainstream tiskovinama pročitati kontra-note 
posljednjem sindikalnom maršu. I to ponekad 
upravo od onih koji su samo nekoliko godina prije 
bili članovi orkestra koji je pozdravljao odlazak 
omraženih sindikalnih organizacija u ropotarnicu 
povijesti. Jedan je od njih i kolumnist liberalnog 
New York Timesa Nicholas Kristof koji je, potaknut 
izvještajem Američkog sociološkog društva, pokazao 
da je pad sindikalnog organiziranja u direktnoj 
vezi s povećanom nejednakošću u SAD-u. Kristof 
ističe društvenu važnost sindikata, njegovu ulogu u 
formiranju postratnog američkog društva i lokalnih 
zajednica. Usporedno s Kristofovim zagovorom iz 
veljače 2015. u uslužnim su se djelatnostima koje su 
najmanje organizirane – u primjerice McDonaldsu 

i WalMartu – počele događati prave male bune 
radnika. Te najveće kompanije u uslužnom sektoru 
do tada nisu imale sindikalne organizacije, ali 
dobile su pravi neformalni radnički pokret koji je 
odrađivao sindikalnu ulogu boreći se za bolje uvjete 
rada i zakonom zagarantirane minimalne plaće. 
Drugim riječima, novi oblici opresije naišli su i na 
nove odgovore. Sindikalizam je opet postao in, a i 
određeni su politički glasovi, poput onoga Bernieja 
Sandersa u kampanji za američkog predsjednika, 
bili otvoreno prosindikalni. Dakle, iako su brojevi 
pokazivali krizno stanje, iako je sindikate obilježavao 
demokratski deficit, ekonomističko shvaćanje 
vlastite uloge i često odvojenost od realnosti, 
sindikalizam je dobivao nove forme, postajao je 
grassroot, demokratičniji i otvoreniji za alijanse. 
Ne samo u SAD-u nego i diljem svijeta počinju su se 
nazirati obrisi novih sindikalnih taktika i strategija, 
odnosno novog sindikalizma. 2012. godine u kojoj 
nastaje Gindinov tekst, rasformirala se najveća 
nizozemska sindikalna središnjica FNV s ciljem da 
se opet oformi kao “novi sindikat” koji bi se vratio 
vlastitoj bazi i proširio se na mlade, nezaposlene 
i umirovljenike, lišio se boljki profesijskog 
partikularizma i zatvorene strukture te u svoju novu 
strukturu uključio i udruge civilnog društva.
Govorimo li o sindikalnoj strategiji, pa onda i 
o taktici koja bi mogla polučiti uspjeha kako u 
organiziranju novih članova tako i u borbi za 
radnička prava (pa možda i za zajednicu i pitanja od 
šire društveno političke važnosti), možda nije loše 
pokušati učiti na uspjesima. Izdvojimo nekoliko 
uspjeha: obrana Luke Koper od privatizacije, 
organiziranje mladih radnika, organiziranje radnika 
u uslužnom sektoru, sprečavanje monetizacije 
autocesta. Izdvojimo i nekoliko akcija i organizacija 
iz triju različitih zemlja: Velike Britanije, Slovenije 
i Hrvatske. Uspjeh akcija koje provodi Sindikat 
dizaličara u Kopru velikim je dijelom temeljen na 
njihovoj horizontalnoj organizacijskoj strukturi 
koja omogućuje uključivanje velikog broja članova u 
donošenje odluka te onemogućuje upravu i vlasnika 
da podijele otkaze rukovodstvu sindikata – jer 
rukovodstva naprosto nema.

Predsjednik omladinske sekcije najvećeg britanskog 
sindikata Unite, Anthony Curley, svoju je sindikalnu 
aktivnost počeo tako što je na radnom mjestu 
proveo anketu među članstvom svoje sindikalne 
podružnice jer je čuo da ih nikad nitko ništa ne 
pita, a njega je zanimalo što ljudi misle. Rezultat 
je bio iznenađujući: radnici call-centra nisu se 
žalili na teške uvjete rada, nego na skupe cijene u 
kantini. Tražili su frižider kako više ne bi morali 
ići u kantinu. Nabavio je frižider i zaključio kako je 
razgovor s ljudima o njihovim problemima najbolja 
sindikalna strategija. Stoga su u okviru sekcije 
mladih napravili anketu među 140 000 članova 
kako bi saznali što smatraju osnovnim uvjetima 
pristojnog zaposlenja. Članstvo je izdvojilo sljedeće: 
plaća od koje mogu živjeti, siguran i stabilan posao, 
edukacija, prilika za razvoj i napredovanje te 
kolektivan glas, odnosno sindikat. Sekcija je odlučila 
iskoristiti navedene zahtjeve za strategiju svoga 
djelovanja.

Referendumska inicijativa za sprečavanje 
monetizacije autocesta zanimljiva je ne samo zato 
što je uspjela skupiti potreban broj potpisa, nego 

i zato što su prvi put kod nas u organizacijskom 
odboru jednako bile zastupljene i sindikalne 
i nesindikalne organizacije civilnog društva, 
uključujući i svih pet sindikalnih centrala.

Buduće strategije djelovanja
Navedeni primjeri pokazuju nam da ponekad, 
a možda i češće od ponekad, valja posegnuti 
za neortodoksnim rješenjem. Ako su sindikati 
uglavnom vertikalno organizirani, često pate od 
demokratskog deficita, ne daju priliku mladima, 
ne bave se organizacijom najranjivijih skupina, ne 
surađuju ni međusobno, a kamoli s vansindikalnim 
akterima te smatraju da borba za šire društvene 
interese nije područje njihova djelovanja - nije 
li to nacrt za djelovanje uspješnog sindikata? 
Navedeni primjeri ukazuju da bi tu moglo biti 
nešto. Dodamo li tome nužnu edukaciju vlastitog 
članstva, dolazimo do nekoliko preporuka za 
djelovanje koje, ako je suditi po ovim trima 
nasumično odabranim primjerima kako iz zemalja 
Europske unije (Hrvatska, Slovenija) tako i onih 
izvan (Velika Britanija), mogu činiti elemente 
neke buduće strategije djelovanja. Pritom se popis 
naravno ne iscrpljuje. Možemo navedenome 
dodati i organizaciju jake regionalne mreže, 
uvođenje sindikalnog normativa prema kojem bi 
svaki sindikat bio dužan na određeni broj članova 
imati određeni broj organizatora, pravnika, 
ekonomista itd. Valja pozdraviti ponovno uvođenje 
sveobuhvatne sindikalne edukacije kao i iskorak u 
korištenju društvenih mreža koji se unatrag godinu 
dana dogodio u najvećoj sindikalnoj centrali SSSH. 
Praksa djelovanja sindikata Unite pokazuje da 
je bez provođenja edukacije članstva jako teško 
govoriti o demokratizaciji organizacije. Ali edukacija 
je samo prvi korak. U promišljanju sindikalne 

strukture budućnosti važan je i odnos sindikalnih 
profesionalaca i volontera. Iskustvo Unitea govori 
da volonteri, dakle povjerenici koji nisu plaćeni od 
sindikata, moraju voditi glavnu riječ da bi sindikat 
ostao demokratski uračunljiv. Već ranije spomenuti 
Sindikat dizaličara svjedoči o sličnoj praksi. Kod 
nas bismo mogli izdvojiti Sindikat strojovođa koji 
od nastanka 1990. uporno promovira volontersku 
strukturu svojih rukovodećih tijela. Na koji način 
ustrojiti profesionalne službe i kako ih dovesti u 
vezu s volonterskom bazom sindikata ostaje izazov, 
ali i pitanje na kojem će se u budućnosti vjerojatno 
prelamati radničke organizacije.

Pretpostavka je da sindikat kojem je baza 
volonterska, ali ima organizirane profesionalne 
službe, provodi temeljitu edukaciju, inzistira 
na demokratskim strukturama te organizira 
nezaposlene, prekarno zaposlene i ranjive skupine 
ima potencijal obrane prava na radnom mjestu, 
ali također i sposobnost intervencije u socijalne 
probleme šire zajednice. Riječima Mladena Jovičića 

Opća je tendencija da 
sindikati postaju institucije 
koje isključivo skrbe o 
zaposlenima u javnom 
sektoru, dok je sindikalna 
organiziranost u privatnom 
sektoru vrlo mala što 
potvrđuje i slučaj Hrvatske

Iako su brojevi pokazivali 
krizno stanje, iako je 
sindikate obilježavao 
demokratski deficit, 
ekonomističko shvaćanje 
vlastite uloge i česta 
odvojenost od realnosti, 
sindikalizam je dobivao nove 
forme, postajao grassroot, 
demokratičniji i otvoreniji za 
alijanse

Praksa djelovanja sindikata 
Unite pokazuje da je bez 
provođenja edukacije 
članstva jako teško govoriti o 
demokratizaciji organizacije. 
Ali edukacija je samo prvi 
korak.

iz Sindikata dizaličara: “Za nas su u sindikatu, 
rekao bih, pravila igre i cilj jednostavni. Sve svoje 
aktivnosti baziramo na želji da gospodarstvo služi 
blagostanju što većeg broja ljudi. Poduzeće nema 
primarnu namjeru stvarati profit za vlasnika koji 
je skoro imaginaran, već za zaposlenike i lokalnu 
zajednicu. Kroz budžet se moraju odvojiti sredstva 
za društvene i kulturne djelatnosti. Mislim da 
poduzeće nije za mene, već za nas, i tu priča 
završava. Fronta je široka i otvorena, ona je životni i 
civilizacijski projekt.”

Jasno je da je takav sindikat izašao iz sfere 
ekonomizma i postao duboko političan. Iskustvo 
britanskog Unitea i po ovom je pitanju inspirativno, 
iako ne i direktno primjenjivo na našu situaciju. 
Britansku su Laburističku stranku početkom 20. 
stoljeća osnovali i sve je do danas financiraju 
sindikati. Zanimljivo je koliko su sindikati utjecali 
na izbor trenutnog čelništva Laburističke stranke. 
Radilo se o svjesnoj strategiji koja je značila 
odabir određenog kandidata i onda rad na njegovu 
izboru. Rad je uključivao i povećanje broja radnika 
među laburističkim zastupnicima u parlamentu. 
Sindikat je odvojio velike resurse kako bi krenuo s 
edukacijom i podrškom radničkim kandidatima na 
izborima. Što bi od toga bilo primjenjivo u našim 
uvjetima?

Svi ovi primjeri pokazuju elemente nečega što 
možemo nazvati novim sindikalizmom. Pritom 
treba uzeti u obzir da je svaki kontekst, kao što 
smo uočili iz ovih primjera, specifičan i povijesno 

obilježen. Ali, jednako tako, svaki taj kontekst 
obilježava temeljni sukob rada i kapitala u kojem rad 
predugo gubi bez obzira na to kako je organizacijski 
i politički predstavljen. Novi sindikalizam, zajedno 
s društvenim pokretima u pojedinim zemljama i 
lijevim partijama, predstavlja zasad jedinu dostupnu 
formulu koja će pomoći u stvaranju progresivne 
koalicije, koja će adekvatno odgovoriti na zahtjeve 
budućih nesigurnih vremena.

Akcija inicijative Ne damo naše autoceste Foto: Luka Tomac

Kampanja sindikata 
Unite: Nada, ne glad

Kampanja sindikata 
Unite: Dom je ljudsko pravo
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Istra zbog svoje neprekinute antifašističke 
tradicije, ozračja multikulturalnosti i tolerancije, 
kao i urbanih kulturnih aktivnosti, u očima 
ostatka Hrvatske uglavnom predstavlja oazu 
“normalnosti”. IDS, već 25 godina vladajuća 
stranka u Istri, taj istarski antifašizam i 
normalnost vrlo rado pripisuje u svoje zasluge, 
iako se očigledno radi o banalnoj zamjeni teza. 
Nije Istra antifašistička jer je antifašistički IDS, 
već upravo suprotno, IDS je antifašistički jer 
je antifašistički narod Istre. Drugačiji IDS nije 
mogao biti pri svojem nastanku, a drugačiji ne 
može biti ni danas, želi li zadržati dominaciju u 
istarskom glasačkom tijelu. No ta činjenica ne 
sprečava da se na navedenoj zabludi gradi druga, 
ona o IDS-u kao stranci ljevice. Sam predsjednik 
stranke, Boris Miletić, uoči jednih od nedavnih 
izbora, izjavio je kako je IDS ostao jedina 
vjerodostojna stranka ljevice u Hrvatskoj. No, 
temeljni programski dokumenti IDS-a otkrivaju 
jasan i nedvosmislen stav o potrebi apsolutnog 
širenja i jačanja tržišta u odnosu na “državu”, a 

U ranim dvehiljaditim predstavljali su pokret koji 
je potpalio mlade generacije na Kosovu sa svojim 
duhovitim akcijama, protiveći se odlukama o 
budućnosti tadašnjeg protektorata koje su u to 
vreme gotovo svakog dana stizale iz Vašingtona 
ili Brisela i bile nametane narodu od vrha na 
dole, glumeći da podstiču demokratski razvoj 
“post-konfliktne” zemlje. Bili su jedini pokret 
koji se protivio “UNMIKolonizaciji” (albanski: 
UNMIKolonizimi) odnosno kolonizaciji Kosova 
od strane UN Misije, koja je imala potpunu 
vlastodavnu ulogu nakon sukoba u zemlji nakon 
2000. Ovo protivljenje je počelo sa vicastim 
grafitima, a ubrzo preraslo u velike proteste, 
najveće u zemlji od studentskih protesta koji su se 
desili tokom osamdesetih.

Od simpatičnog pokreta da bojkota keksa
Dugo je vremena za mnoge Kosovare, 
Vetevendosje značio “onaj simpatični pokret” koji 
bi izazivao smeh kada bi se pojavili na televizijskim 
ekranima. Srednjoškolci bi se prikjučivali 
njihovim protestima nakon završetka nastave, 
a mladi intelektualci su im kreirali kompleksne 
pamflete koji su se delili po Prištini zagovarajući 
“samoopredeljenje” (što je prijevod na srpski 
imena ovog pokreta nastalog 2005. godine) kao 
jedino legitimno političko rešenje za zemlju. 
Čak se ni mnogi anti-nacionalisti nisu puno 
protivili korištenju albanske zastave na njihovim 
protestima, jer je jedina druga opcija bila UN 
zastava, koja svakako nije mogla da predstavlja 
narod. Svi aktivisti i političari, koji danas aktivno 
kritikuju Vetevendosje, tada su nekako bili deo 
pokreta – jer za mnoge jednostavno nije postojala 
druga opcija.
U to vreme se smatralo se da će se Vetevendosje, 
kad se preobrazi iz protestnog pokreta u 
progresivnu političku stranku, lako rešiti 
svoje folklorističke romantizacije albanskog 
nacionalizma, koji je incijalno bio od sekundarnog 
značaja. Ali kao u mnogim drugim slučajevima, 
latentni nacionalizam se retko gasi, i u slučaju 
Vetevendosje se pretvorio u glavnu stavku njihovog 
programa i svih njihovih javnih akcija.
Sa proglašenjem nezavisnosti Kosova 2008. 
godine počele su da se primećuju prve promene u 
njihovom pristupu. Od tada su im se javne akcije 
sastavljale od mnogo konkretnijeg političkog 
sadržaja, kao što je bila ona “kupuj domaće”, 

Klijentelističke prakse tutta forza
25 godina građena razgranata horizontalna i vertikalna klijentelistička mreža, uz 
nedostatak vjerodostojne i sposobne opozicije, i dalje drži IDS na vlasti, a ne sada već 
“folklorni” antifašizam i multikulturalnost

Vetevendosje: kad nestane simpatija
Dugo vremena je “leva” nacionalistička stranka, Vetevendosje, 
predstavljala jedini subjekt političke opozicije i bunta Kosovara. 
Međutim, ubrzo su od opozicionog generatora bunta postali tek 
infrastruktura za promovisanje velikoalbanske ideje

Goran MatićUna Hajdari

U FOKUSU:
KOSOVO I 
ISTRA 

Naši sugovornici tvrde 
kako se naziru i naznake 
pokušaja ulaska IDS-
ovih kadrova u same 
sindikalne strukture, 
što bi označilo konačnu 
kapitulaciju radničkog 
organiziranja

Nije Istra antifašistička 
jer je antifašistički IDS, 
već upravo suprotno, 
IDS je antifašistički jer je 
antifašistički narod Istre

Iako su dalje delovali kao 
“leva” stranka, u smislu da 
su podržavali rad sindikata, 
protivili se privatizaciji javnih 
preduzeća i slično, u istom 
vremenu Vetevendosje je 
izdvajao veliki deo gradskog 
budžeta na utvrđenju pozicije 
“patriotske stranke”

kad smo već kod toga, sadrže i istarsku verziju 
pomirenja fašista i antifašista, dok su i u praksi 
“štedljivost” i “realnost” iz godine u godinu 
neizostavni atributi kada se govori o pulskom 
gradskom proračunu.

Ugrožena convivenza
Stranka ljevice bi se, osim spram tržišta, trebala 
na specifičan način odnositi i prema radu i 
radništvu. Miletić - istovremeno čelni čovjek 
te navodne  “posljednje stranke ljevice” i grada 
Pule - ponosno izjavljuje kako plaće u gradskim 
poduzećima i upravi ne rastu, unatoč tome 
što proračun raste iz godine u godinu, a svaka 
nova sezona se proglašava rekordnom. Radnici 
komunalnog poduzeća Herculanea, iz vremena 
štrajka 2009. godine, dobro pamte i njegov 
populistički potez pražnjenja kontejnera, ali 
i korištenja stranačke mreže u osiguravanju 
priljeva pravih štrajkbrejkera iz komunalnih 
poduzeća drugih istarskih gradova.
Upravo je ta 25 godina građena razgranata 
horizontalna i vertikalna klijentelistička mreža, 
uz nedostatak vjerodostojne i sposobne opozicije, 
ono što IDS i dalje drži na vlasti, a ne sada već 
“folklorni” antifašizam i multikulturalnost. 
Štoviše, vidjet ćemo nešto kasnije, pojedine 
klijentelističke prakse izgradnje i održavanja 
te mreže ugrožavaju opstanak harmonične 
convivenze, barem u dijelu pučanstva. 
Klijentelizam je u Istri postao svakodnevica, 
pa je javna tajna da se sada već i “najniža”  
radna mjesta u gradskim poduzećima i javnim 
ustanovama popunjavaju “preko veze”, 
intervencijama čelnih ljudi lokalne samouprave, 
odnosno IDS-a. Sam sam uoči izbora za Europski 
parlament svjedočio telefonskom razgovoru 
anonimne studentice, koja je sugovornika s druge 
strane ushićeno obavještavala kako joj je rečeno 
da će sigurno dobiti posao, samo još treba donijeti 
fotografiju glasačkog listića sa zaokruženim 
imenom Ivana Jakovčića.
Problem su prepoznale i udruge civilnog društva, 
pa dok ovo čitate u istarskim gradovima traje 

kampanja Civilne platforme Istre pod nazivom 
“Klijentelizam ubija - Građan(k)e u nadzorne 
odbore!”. No, dok je o pogubnosti klijentelizma 
na razvoj meritokracije, štetnosti po građane, 
demokraciju, tržište, itsl. već puno toga rečeno, 
vrlo se rijetko problem sagledava iz pozicije 
radnika i radničkog organiziranja. Zato smo o 
temi “zapošljavanja preko veze” porazgovarali sa 
nekoliko radnika pulskih gradskih poduzeća.

Radnici sa i bez zaleđa
Svi redom ističu kako je praksa u potpunosti 
“izmakla kontroli” te da je danas praktički 
nemoguće zaposliti se u gradskim poduzećima bez 
članske iskaznice vladajuće stranke ili intervencije 
“odozgo”. “Sve se to rješava telefonom”, kažu 
nam sugovornici. Zbrinjavanje “podobnika” ima  
pogubne efekte na svim razinama radničkog 
života. Bujanje često izmišljenih administrativnih 
pozicija, u kombinaciji s neoliberalnom štednjom 
prometnutom u vrlinu i dogmu, polako ali 
sigurno prazni redove radnika “na terenu”, čime 
raste radno opterećenje preostalih radnika koji 
grcaju u prekovremenim satima. Nadalje, osobe 
koje podobnošću dolaze na rukovodeće pozicije 
uglavnom su za iste toliko nesposobne da su tu 
činjenicu, ali i vlastitu nemoć, često prisiljeni 
priznati i sami direktori poduzeća. Tek kada 
frustracija radnika i radnica nemogućnošću 
normalnog funkcioniranja preraste u otvoreni 
revolt, nesposobnom se rukovodiocu po potrebi 
izmisli novo radno mjesto na kojem ne može 
činiti daljnju štetu, žale nam se radnici. No, i 
to “rješenje” opet znači barem jedno prijeko 
potrebno radno mjesto na terenu manje, budući 
da povećanje proračuna treba “izbjegavati pod 
svaku cijenu”.
Problemi nastaju i u slučaju kada radnik/ica 
preko političke veze dolazi na radno mjesto na 
terenu. Svjesni da “imaju zaleđe”, dobar dio 
njih ne obavlja savjesno i predano svoj posao, a 
to opet povećava opterećenje ostalih radnika i 
radnica, onih koji nisu dobili posao preko veze, 

a kojih je, doduše, sve manje. Ima ih i koji se 
ne libe otvoreno reći “nisam ja tu došao raditi, 
nego primati plaću”, ogorčen je jedan od naših 
sugovornika. Dodatnu dimenziju problemu 
daje činjenica kako tim “nižim” mjestima 
IDS uglavnom trguje u svrhu osiguravanja i 
održavanja podrške organizacija nacionalnih 
manjina. Ovakva trgovina lako može dovesti do 
netrpeljivosti ostalih radnika prema radnicima 
manjincima što bi poljuljalo toliko hvaljenu 
istarsku multikulturalnost i toleranciju.

Klijentelizam vs. radničko organiziranje
Na koncu, ali i najvažnije - klijentelistička 
politika zapošljavanja izravno sabotira i slabi 
radničko organiziranje i sindikalnu borbu. 
Radnici i radnice zaposleni preko političke veze 
ne učlanjuju se u sindikat, “ne smiju”, kažu 
nam sugovornici. Osim financijskog slabljenja 
sindikalnih organizacija, takva situacija direktno 
utječe i na mogućnosti radničkog organiziranja. 
Agitiranje i pokušaji mobilizacije od strane 
sindikalnih aktivista po pitanju radničkih 
prava, uvjeta i organizacije rada, nepravilnosti 
u poslovanju, kod rastućeg broja radnika i 
radnica, stoga, u pravilu nailaze na ignoriranje 
i ravnodušnost. O pozivima na solidarnost ili 
angažman na društvenim pitanjima izvan kruga 
poduzeća, u tom kontekstu, nema smisla niti 
govoriti. Nezanemariv je i problem “špijunaže” - 
za sve razgovore i dogovore među iole borbenijim 
radnicima i sindikalnim povjerenicima, uprava 
doznaje u najkraćem mogućem roku.
Naši sugovornici ističu kako uopće nemaju 
dvojbe da se radi o itekako promišljenoj politici 
pacifiziranja radničkog otpora, posebno u pogledu 
već započetog outsourcinga, za kojeg tek očekuju 
da će se razmahati. U prilog tezi o proračunatoj 
i dugoročnoj taktici marginaliziranja sindikata, 
naglašavaju, ide i činjenica da je početak vala 
zapošljavanja isključivo političkom vezom 

započeo baš nakon ranije spomenutog velikog 
štrajka radnika i radnica Herculanee, koji je 
Miletića natjerao da sam prikuplja smeće i povlači 
stranačke veze da mu priskrbe štrajkolomce iz 
komunalnih poduzeća ostalih istarskih gradova. 
Prije toga se, kažu, još i moglo zaposliti bez veze, 
no nakon štrajka to postaje praktički nemoguće. 
Da stvar bude gora, naši sugovornici tvrde kako se 
naziru i pokušaji ulaska IDS-ovih kadrova u same 
sindikalne strukture, što bi označilo konačnu 
kapitulaciju radničkog organiziranja u Istri. Za 
kraj, radnici ističu kako bi prisutnost nezavisnih 
članova, građanki i građana, u nadzornim 
odborima uvelike poboljšala poziciju radnika i 
sindikata te zaključuju kako bi sindikati, stoga, 
trebali podržati kampanju i zahtjeve Civilne 
platforme Istre za demokratizacijom upravljanja i 
nadzora tijela javnih vlasti te se aktivno i otvoreno 
početi baviti pitanjem sveprisutnog klijentelizma 
u Istri.

kojom se tražilo od kosovskih građana da 
bojkotuju srpske proizvode na kosovskom tržištu. 
Setimo se samo famoznog postera okačenog po 
celoj Prištini gde se slika plazma keksa paralelno 
upoređivala sa mrtvačkim sandukom jedne osobe 
stradale tokom sukoba na Kosovu – zbog sličnosti 
u obliku.

Najbolji među najgorima?
Vetevendosje je tvrdilo da kosovski potrošači 
izdvajaju oko 300 miliona eura godišnje za srpske 
proizvode, dok Srbija na drugoj strani aktivno 
bojkotuje ne samo kosovske proizvode, nego i 
kosovske dokumente. Po tvrdnjama Vetevendosje, 
jedine opcije koje su bile na raspolaganju 
kosovskom narodu sastojale su se od mogućnosti 
da bira između kolonijalizma u obliku stranih 
organizacija ili neo-kolonizacije Kosova od strane 
Srbije – što je često mnoge dovelo do toga da bar 
javno podržavaju Vetevendosje, ali da se privatno 
i lično ne osećaju preterano ugodno sa njihovom 
fetišizacijom nacionalizma. Govorilo se o tome da 
su Vetevendosje “tranzicioni pokret”, da stvaraju 
neki prostor za bolje leve pokrete u budućnosti, i 
da su i dalje “najbolji među najgorima”.
I u tom periodu, a govorimo o vremenu posle 
proglašenja nezavisnosti i posle parlamentarnih 
izbora u 2010. godini, gde su prvi put učestvovali 
kao stranka, oni su uspeli da zadrže simpatije onih 
koji su bili ogorčeni sa izolacijom i izostankom 
razvoja Kosova. Dijapazon političkih opcija je 
tada bio toliko ograničen da su se sve druge 
stranke takmičile koja će bolje da udomi “zapadnu 
političku retoriku”. U tom kontekstu, Vetevendosje 
je preostala jedina stranka koja se otvoreno 
deklarisala kao leva – bila ona to ili ne.
Međutim, pravi lakmus test za Vetevendosje stigao 
je u obliku lokalnih izbora 2013. U to vreme se 
pojavila i prva alternativna politička opcija na 
izborima za prištinske lokalne vlasti, u obliku 
satirične Jake stranke (albanski: Partia e Fortë), u 
kojoj su se okupili ogorčeni aktivisti Vetevendosje, 
mladi intelektualci, i nekoliko umetnika i aktivista. 
Njihov glavni cilj je bio da ismejavaju ne samo 
vladajuće stranke, nego i Vetevendosje. Njih 
vredi pomenuti zbog ogromne popularnosti među 
mladima u Prištini, a i zbog toga što su kritikovali 
nacionalizam Vetevendosje. To je bio, na primer, 
slučaj sa partijskim logom Vetevendosje koji je 
bio dvoglavi albanski orao. U verziji Jake stranke 

umesto krila dobio je dve savijene mišićave ruke. 
Vetevendosje nije ostala dužna i kritikovala je Jaku 
Stranku zbog toga što su im “krali glasove mladih”, 
koji bi inače glasali za njih.

Utvrđivanje pozicije patriotske stranke
Na kraju je Vetevendosje je ipak pobedila – 
postavši prva stranka koja je uspela da sruši 
“etablirane” stranke koje su posle rata držale 
Prištinu. Izborna noć je tada razjasnila sve sumnje 
oko toga kako objasniti “fenomen Vetevendosje”. 
Novi gradonačelnik Prištine, Špend Ahmeti, 
pojavio se ispred nekoliko hiljada ljudi okupljenih 
na glavnom trgu u Prištini. Masa ljudi je iznad 
svojih glava držala ogromnu albansku zastavu 
koja se širila od Narodnog pozorišta preko celog 
gavnog trga do ruba spomenika albanskom heroju 
Skenderbegu u blizini zgrade vlade. Ta je noć 
nosila sa sobom veliku simboliku oko toga koje su 
opcije bile ponuđene kosovskom narodu. Iznad 
okupljenih građana na vrhu visoke zgrade vlade 
vijorila se plavo-žuta zastava Republike Kosovo 
sa šest zlatnih zvezdica, koja više liči na logo neke 
evropske institucije nego na zastavu “nezavisne 
zemlje”, a dole među ljudima se sa ponosom 
držala zastava susedne zemlje i albanskog naroda. 
Simbolička igra se nastavila i dan poslije kad je 
Ahmeti ušao u kancelariju gradonačelnika Prištine, 
i pozvao novinare da prisustvuju “ceremonijalnom” 
izbacivanju Kosovske zastave iz njegove kancelarije 
čije mesto je zauzeo crveno-crni dvoglavi orao.
Način na koji su vladali u Prištini, gde su i dalje 
na vlasti, prouzrukovao je zanimljiv fenomen 
u zemlji – studentski pokreti i nezavisna 
udruženja su se udružili sa predstavnicima 
civilnog društva i “think tankova”, koji su do 
tada bili jasno ideološki suprostavljeni, da bi 
ojačali kritiku politike Vetevendosjea. Iako su 
Vetevendosje i dalje delovali kao “leva” stranka, 
u smislu da su podržavali rad sindikata, protivili 
se privatizaciji javnih preduzeća i slično, u isto 
vreme su izdvajali veliki deo gradskog budžeta 
na utvrđenju pozicije “patriotske stranke”, koju 
im je zapravo niko nije negirao. Za albanske 
nacionalne praznike, kao što je Dan nezavisnosti 
Albanije koji se obeležava 28. novembra, ceo su 
grad okitili Albanskim zastavama, organizovali 
koncert sa nacionalističkim bendovima, i čak se 
setili najmlađih – napravivši ogromnu slagalicu na 
Albansku zastavu na glavnom trgu.

Foto: Izvor: vetevendosje.org

Uz to nisu dozvoljavali drugim pokretima da na 
miru organizuju proteste. Poznata je šala koja se 
širi po aktivističkim krugovima u zemlji, a glasi 
otprilike ovako: Kad krene bilo koji protest da se 
organizuje, neće puno trajati pre nego što im se 
pridruže Vetevendosje, sa pokušajem da prisvoje 
proteste za sebe. Ovo je dovelo do toga da mnogi 
građani odbijaju da učestvuju na protestima jer ne 
žele da budu prepoznati kao deo Vetvendosje.
Ipak, to nije dovelo do toga da se potpune ugase 
ostali pokreti. Vredi pomenuti pokret Protestoj 
(srpski: Protestujem) koji je osnovan ove godine 
nakon što su objavljeni snimci tajnih razgovora 
najviših kosovskih zvaničnika u kojima su 
planirali korupcijske aktivnosti. Tražeći ostavku 
svih ministra i poslanika koji su deo ove afere, 
pokret Protestoj uporno odbija da se povezuje sa 
Vetevendosje (ili bilo kojom drugom strankom), 
i nastavljaju sa protestima gotovo svake nedelje. 
Grupa koja se okupila oko pokreta se sastoji od 
studenata, mladih intelektualaca i aktivista, a 
svaki protest služi kao trn u oko ne samo vodećim 
strankama, nego i Vetevendosje, jer sa svakim 
protestom jača činjenica da oni više ne vladaju 
kosovskim ulicama, i da ne drže primat na 
aktivizmu i promeni.
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3. listopada žene u Poljskoj proglasile su novim 
Crnim ponedjeljkom, ustajući protiv prijedloga 
zakona kojim bi se pravo na pobačaj potpuno 
zabranilo i kriminaliziralo. Žene su se diljem 
čitave Poljske, ali i u brojnim drugim državama 
i gradovima, okupile na trgovima zaustavljajući 
tako na dan svoje uobičajne aktivnosti, bilo da je 
riječ o odlasku na posao, fakultet ili obavljanju 
kućanskog rada.
Cilj štrajka bio je natjerati parlament i vladajuću 
konzervativnu i nacionalističku stranku Pravo i 
pravda (PiS)da odbaci prijedlog  Zaklade “Pravo 
na život“, koja je u lipnju sakupila 500 000 
potpisa te zatražila izmjene zakona koji bi nalagali 
potpunu zabranu pobačaja.
Poljska ima jedan od najrestriktivnijih zakona o 
pobačaju u Europi – još 1993. donesen je zakon 
prema kojem žena ima pravo na prekid trudnoće 
jedino u slučaju silovanja, incesta, u slučajevima 
u kojima liječnici procijene da je trudnoća opasna 
po život majke ili u slučaju većih abnormalnosti 
fetusa. Novim bi se zakonskim promjenama ne 
samo ukinula ova izuzeća, već su u inicijativi išli 
korak dalje – predložene su izmjene u Kaznenom 
zakonu po kojima bi se namjerni prekid trudnoće 
smatrao ubojstvom “nerođenog djeteta“.
Iako je nakon masovnih protesta poljski 
parlament odbacio ovakav prijedlog zakona, a 
PiS se ogradio od prijedloga Zaklade, predsjednik 
stranke, Jarosław Kaczyński, najavio je ubrzo 
prijedloge novih izmjena. Među ostalim, naglasio 
je kako će se zalagati da se žene natjera da iznesu 
trudnoću do kraja i kada je riječ o deformacijama 
ploda, kako bi se novorođenče moglo “dostojno 
pokopati”.
Iako su organiziranim pritiskom zasada uspjele 
spriječiti potpunu zabranu pobačaja, poljski 
feministički pokret, čeka nastavak borbe za 
minimalna reproduktivna prava žena.
V.B.

Brazilska predsjednica Dilma Rousseff 
smijenjena je krajem kolovoza 2016. nakon što 
ju je nekadašnji koalicijski partner, Brazilski 
demokratski pokret (PMBD), optužio za 
zloupotrebu državnog proračuna. Rousseff 
je članica lijevo orijentirane Radničke partije 
(PT) koja je posljednjih 13 godina, do ovoga 
događaja, bila vladajuća stranka u zemlji. Nakon 
njene smjene na vlasti je ostala vlada PMDB-a 
predvođena Michelom Temerom.
Događaji koji su doveli do promjene vlasti 
korijene vuku još iz afere Petrobras s početka 
dvijetisućitih i antikorupcijske akcije iz 2014. 
Akcija je pokazala da je velik broj parlamentarnih 
zastupnika Radničke partije, među kojima je 
i bivši predsjednik Luiz Inácio Lula da Silva, 
umješan u korupcijske odnose s nacionalnom 
naftnom kompanijom. Poljuljano povjerenje 
u vladajuću stranku i općeniti pad životnog 
standarda doveli su do nezadovoljstva šireg sloja 
stanovništva i do prvog vala prosvjeda. Takvu 
situaciju iskoristili su pripadnici konzervativne 
struje PMDB-a u brazilskom parlamentu, koji 
godinama negoduju zbog socijalnih mjera 
Radnička partija, i pokrenuli su postupak za 
razrješenje predsjednice s dužnosti.
Međutim, važno je napomenuti kako je u slučaju 
afere Petrobras optuženo više članova PMDB-a 
nego onih Radničke partije, zbog čega možemo 
zaključiti kako postupke Temerove vlade ne 
vodi želja da se politički život u Brazilu učini 
transparentnijim i pravednijim, već namjera da 
se provedu različite konzervativne i neoliberalne 
politike. Na to ukazuju prvi Temerovi potezi 
nakon preuzimanja vlasti – počevši od toga 
da je prvi put od 1979. godine predložio sastav 
vlade bez ijedne žene ili predstavnika etničkih 
manjina, preko ukidanja Ministarstva kulture i 
Ministarstva ljudskih i ženskih prava, do najave 
smanjivanja sredstava koje država izdvaja za 
socijalne servise. Novi predsjednik pokrenuo je i 
reforme radnog zakonodavstva u čiju pripremu 
nije uključio predstavnike radnikā i sindikatā, a 
najavio je i podizanje dobne granice za starosnu 
mirovinu na 70 godina.

Željeznice su najbolje ogledalo tranzicije na 
Balkanu. I dok u Zapadnoj Europi i dalje 
predstavljaju glavno prijevozno sredstvo u 
dnevnim migracijama radnika, kod nas vlakovi 
i pružna infrastruktura predstavljaju relikt 
prošlosti. A i ono malo što je ostalo od njih želi 
se poslati u ropotarnicu povijesti. To je nedavno 
potvrdio i slučaj sa Željeznicama Republike 
Srpske. Naime, Svjetska banka na zahtjev Vlade 
Republike Srpske, krajem listopada predstavila 
je studiju o ovoj javnoj kompaniji. Prema toj 
studiji, traži se restrukturiranje kompanije, 
a kao jedan od prijedloga nudi se i potpuno 
ukidanje putničkog prijevoza koji je prema nalazu 

Jesen i zima u globalnoj politici obilježeni su 
iznenađujućom pobjedom Donalda Trumpa na 
američkim izborima i sastavljanjem njegove nove 
administracije. Američka politička i medijska 
scena i dalje analizira razloge njegove pobjede, 
međutim sam pogled na kartu SAD-a i raspodjelu 
glasova daje vrlo jasan odgovor. Donald Trump je 
odnio pobjedu upravo u onim dijelovima SAD-a 
koji su najviše pogođeni deindustrijalizacijom, 
povlačenjem velikih proizvodnih postrojenja u 
zemlje sa jeftinijom radnom snagom i u konačnici 
gubitkom radnih mjesta za lokalno stanovništvo. 
Popularno, taj predio koji zahvaća Srednji Zapad i 
područje oko Velikih jezera, naziva se i Pojas hrđe 
– upravo po uništenoj teškoj industriji. Riječ je o 
saveznim državama: Michigan. Wisconsin, Ohio, 
Pennsylvania koje su puno češće bile demokratske 
nego republikanske utvrde u izbornim ciklusima.
Međutim, na ovim izborima većina stanovnika 
ovih saveznih država nije se odlučila za 
demokratsku kandidatkinju. Vidjeli su je kao 
predstavnicu establishmenta koji ih je doveo 
u tu bezizlaznu egzistencijalnu situaciju i kao 
nekoga tko ih neće uspjeti “izvući” iz nje. S 
druge strane, Donald Trump – seksist, rasist i 
biznismen je ponudio priču o povećanju radnih 
mjesta, o ukidanju trgovinskih sporazuma koje 
su naštetile američkom radniku i dobio potporu 
većine stanovništva ovih država. I to ne zato što 

su njegovi glasači seksisti i rasisti kako se često 
pojednostavljuje u medijima, nego zato što im 
je to jedino preostalo – glasati za Trumpa u 
nedostatku progresivnog, lijevog kandidata. To 
pokazuju i prvi izvještaji medijskih kuća nakon 
izbora. Njihovi reporteri su tek tada odlučili 
posjetiti te “tipične američke gradove s uništenom 
industrijom” ignorirane za vrijeme kampanje. 
Tamo nisu nailazili na oduševljenje Trumpovom 
pobjedom iako je većina ispitanika glasala za 
njega, ali upravo zato što im Demokratska stranka 
nije ponudila boljeg kandidata od Hillary Clinton.
Naime, Demokratska stranka nije izabrala 
Bernija Sandersa – pravog i jedinog progresivnog 
kandidata za predsjednika Sjedinjenih Država 
koji je svoju bazu i pokret gradio upravo s tim 
ljudima: radnicima, nezaposlenima, mladima, 
svim manjinama želeći se izboriti za minimum 
socijalne države i sigurnosti za američke građane. 
Pritom nije uvijek imao ni podršku američkih 
velikih sindikalnih središnjica koje su odlučile u 
većini podržati Hillary Clinton. Krajni rezultat 

toga je Trumpova pobjeda koja, ako je suditi 
prema sastavu njegovog kabineta koji mahom 
čine predstavnici krupnog kapitala i neki od 
najbogatijih Amerikanaca, neće donijeti ništa 
dobroga za američko radništvo, a njegova vlast 
bi mogla potaknuti i nastavak i rast nasilja 
opresivnog aparata prema najsiromašnijim 
i isključenim skupinama stanovništva: 
imigrantima, Afro-amerikancima, LGBTIQ 
populaciji. Takva situacija iziskuje stvaranje 
konkretnog političkog otpora za koji, trenutno, ne 
postoji jaka infrastruktura.
Paralelno, Demokratska stranka, a onda i 
sindikalni pokret u SAD-u koji je usko vezan uz 
ovu stranku, moraju proći kroz period nužne 
samokritike. Nažalost, i stranka i sindikati 
postali su odvojeni od svoje baze do te mjere da 
i dalje ne priznaju vlastitu odgovornost u svom 
porazu, odnosno pobjedi Donalda Trumpa. Iduće 
četiri godine bit će sudbonosne i za ovu stranku 
i za radnički pokret u SAD-u i uvelike odrediti 
budućnost naroda SAD-a.
M.K

Takve najave potpuna su suprotnost mjerama 
koje su provodile vlade Lule i Rousseff. Među 
ostalim, vrijedi spomenuti kako je stopa 
siromaštva u deset godina vlade Radničke 
partije pala s 35% na 15%, a nezaposlenost se s 
12% spustila na približno 5%. Isto tako, vlade 
predvođene Radničkom partijom povećale 
su sredstva za školstvo i zdravstvo. Sve to je 
postignuto zahvaljujući sredstvima koja su se u 
državni proračun slijevala iz poreza, prvenstveno 
onih koje su plaćali bogati slojevi stanovništva čije 
interese zastupaju Temer i PMDB.
Prema zadnjim anketama provednima u prosincu 
2016, predsjednik-pučist Temer ima jako nisku 
podršku Brazilaca. Čak 49% ispitanika, ocijenilo 
je njegovu vladavinu najmanjom ocjenom i 
smatra je “katastrofalnom”. Takva ocjena je 
potaknuta i Temerovom zadnjom odlukom da se 
na 20 godina zamrzne iznos javnih izdavanja za 
socijalne programe. Prema zamisli neoliberalne 
brazilske vlade ta klauzula bi postala ustavni 
amandman čime se pravnim putem onemogućuju 
svaku buduću vlast da ponudi progresivne 
ekonomske i socijalne mjere.
A.V.

Svjetske banke – nerentabilan. To je potvrdio i 
ravnatelj Javnog poduzeća Željeznice Republike 
Srpske Dragan Savanović: “Prijedlog uprave 
je da se mora mijenjati Zakon o željeznicama, 
restrukturiranje obaveza i prema Vladi Republike 
Srpske i prema bankama za ostala dugovanja. 
Drugo će biti unutarnja reorganizacija, 
razdvajanje poslova infrastrukture od poslova 
operacija, pridruživanje infrastrukturi poslova 
za upravljanje prometom”, rekao je Savanović 
za Radioteleviziju Republike Srpske. Pojasnio 
je da bi tokom restrukturiranja određeni broj 
djelatnosti trebalo izdvojiti iz ŽRS-a, kako bi 
nastavile da samostalno posluju. U izjavi za 
sarajevski dnevni list Oslobođenje Zlatko Marin, 
predsjednik Sindikata saobraćajno-transportne 
djelatnosti ŽRS-a, rekao je da sindikati ovog 
preduzeća još nisu službeno upoznati s pravcima 
u kojima će ići restrukturiranje: “Rečeno je 
da će nam do 1. novembra biti dostavljena 
sistematizacija radnih mjesta, a očekujemo da 
ćemo nakon toga znati i šta su naredni koraci 
poslovodstva”, kazao je Marin. Istakao je da je 
prijedlog za sindikate ŽRS-a o ukidanju putničkog 
prometa neprihvatljiv, ali da ih to i ne čudi, jer 
se godinama na tome svjesno radi: “Niko nije 
investirao u obnovu kompozicija i radio na tome 
da putovanje vozovima bude prihvatljivo kao 
prije rata. No, za brojne građane, a pogotovo 
same radnike ŽRS-a koji na posao dolaze 
željeznicom, to će značiti veliki problem”, naglasio 
je Marin. Naveo je da su nakon donošenja novog 
Zakona o radu RS-a sindikatima ruke doslovno 
vezane: “Jedino što ZOR dozvoljava su štrajkovi 
upozorenja, dok je organizovanje generalnog 
štrajka kršenje zakona. A i naša iskustva iz ranijih 
generalnih štrajkova pokazala su da ni tim vidom 
sindikalne borbe ne možemo utjecati na odluke 
poslovodstva i Vlade kao vlasnika Željeznica 
RS-a”, dodao je Marin. Scenarij restrukturiranja 
željezničkog poduzeća koji je Svjetska banka 
predložila Vladi RS-a, već je viđen i u drugim 
balkanskim državama. U Hrvatskoj se sličan 
proces već proveo, da bi danas, sve više glasova, 
uključujući i one sindikalne, tražilo ponovno 
“uvezivanje” fragmentiranih i restrukturiranih 
firmi u jedno poduzeće.
M.K.
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U Sindikalnoj javnosti od 16. srpnja 1990. među 
pismima čitatelja nalazimo i ono naslovljeno 
Ukidaju nam tvornički list!. U njemu sindikalni 
povjerenik iz krapinskog Krateksa pita: “Što se to 
događa? Ukidaju se listovi radnih organizacija, 
čime smo svi uskraćeni za saznanja o radu i 
poslovanju naših poduzeća”. S obzirom na to da je 
direktiva za gašenjem lista stigla iz Općine (radi se o 
političkoj odluci), na pitanje odgovara predsjednik 
općinske Skupštine. On navodi da je ukidanje lista 
“privremeno “, da je riječ o “perifernom detalju” u 
trenutku kada firma odlazi u stečaj te zaključuje: 
“Ukidanje novina nema nikakve posebne ideologije, 
već je to dio ekonomskog saniranja stanja”.

Degradacija rada i medija
Iako je ovaj događaj uistinu doživljen kao periferni, 
sudeći po marginalnom mjestu koje je dobio u 
sindikalnim novinama, on je zanimljiv iz nekoliko 
razloga. Onaj najočitiji tiče se trenutka u kojem 
se tvorničke novine gase. Riječ je o vremenu 
intenzivnih priprema za privatizaciju društvenog 
vlasništva te s njom povezanih programiranih 
stečajeva i masovnih otpuštanja, ali i o vremenu u 
kojem većina medija dolazak novih, kapitalističkih 
društvenih odnosa dočekuje ako ne s entuzijazmom, 
onda barem sa stavom da novo vrijeme nema 
alternative. Jugoslavenske tvorničke novine, kojima 
je zadatak bio pratiti “život kolektiva, radne uspjehe, 
probleme proizvodnje, radničko samoupravljanje i 

Novine Borovo: O životu kolektiva
Iako integralan dio kulture rada u socijalizmu (sedamdesetih godina u Jugoslaviji izlazi oko 2.000 
listova “udruženog rada”, a njihova naklada premašuje nakladu dnevne štampe), fenomen tvorničkih 
ili radničkih novina danas je gotovo potpuno zaboravljen i vrlo slabo istražen

Sven Cvek i grupa Borovo

život organizacija u poduzeću”, najavama otpuštanja 
radnika (svojih čitatelja!) nisu mogle pristupiti kao 
primjerice jedan Vjesnik koji je u to isto vrijeme 
rezignirano pisao da su stečajevi “normalna i gotovo 
svakodnevna pojava u svakoj tržišnoj privredi”. 
Tvorničke novine tako su se već po logici svoga 
funkcioniranja teško mogle uklopiti u tranzicijski 
konsenzus. Njihovo gašenje ili marginalizacija stoga 
govore o temeljitosti transformacije koja je zahvatila 
naše društvo oko 1990 godine. Iako integralan dio 

kulture rada u socijalizmu (sedamdesetih godina 
u Jugoslaviji izlazi oko 2.000 listova “udruženog 
rada”, a njihova naklada premašuje nakladu 
dnevne štampe), fenomen tvorničkih ili radničkih 
novina danas je gotovo potpuno zaboravljen i vrlo 
slabo istražen. Kao korektiv takvome stanju, koje 
je nesumnjivo povezano i s postsocijalističkom 
degradacijom samoga rada, ovdje nudimo kratak 
osvrt na povijest i značaj naše tvorničke štampe.
Prve tvorničke novine kod nas počinju izlaziti na 
inicijativu jugoslavenskih sindikata 1947. godine. 
Riječ je o godini u kojoj mlada socijalistička država 
kreće u realizaciju prvog petogodišnjeg plana, pa 
pokretanje izdavačke djelatnosti u tvornicama treba 
shvatiti i u praktičnom, mobilizacijskom kontekstu. 
Prvi tvornički listovi – Raški rudar (Labin), Borski 
kolektiv (Bor), Drvarski radnik (Drvar), Udarnik 
(Zenica), Sloboda (Mostar), Beljski brigadir (Belje), 
Svjetlost (Zagreb), Željeznica (Zagreb), Senjsko-
resavski rudar (Senjski Rudnik), Trudbenik 
(Borovo) – uglavnom predstavljaju sindikalne 
pothvate i prvenstveno služe afirmaciji rada i 
udarništva. Ipak, njihovo postojanje bilo bi teško 
zamislivo bez već postojeće, žive tradicije radničkih 
novina, čiji počeci u Hrvatskoj sežu u sedamdesete 
godine 19. stoljeća. Prvi naš radnički list bio je 
zagrebački Radnički prijatelj iz 1874., u čijem 
zaglavlju iz 1875. stoji: “Glasilo jugoslavenskoga 
radničkoga stališa”.

Kontinuitet radničke štampe, koja u okolnostima 
jugoslavenskog socijalističkog fordizma postaje 
“tvornička “, očit je već nakon letimičnog listanja 
novina koje su zastupale interese radništva od 
formiranja nove klase sredinom 19. stoljeća do 
restauracije kapitalizma krajem 20. stoljeća. Ugrubo 
i uopćeno, moguće je izdvojiti dva bitna aspekta 
ovog kontinuiteta. Prvi se tiče tema koje radničke 
novine pokrivaju. Na teme kao što su novosti iz 
svijeta politike, urednički komentari, pisma čitatelja, 
vijesti o radničkim i sindikalnim organizacijama u 
zemlji i svijetu, zakonodavna problematika, najave i 
izvještaji sa sportskih i kulturnih događanja, zabavni 
prilozi, kritički komentari o radnim i životnim 
uvjetima radništva te pitanja higijene i zdravlja 
nailazimo i na stranicama devetnaestostoljetnih 
radničkih listova (dakle na stranicama novina iz 
perioda prije socijalističke revolucije), i u tvorničkoj 
štampi nakon 1947. Naravno, konkretan društveni i 
institucionalni kontekst uvijek daje specifičnu formu 
pojedinim izdanjima, pa su tako tvornički listovi u 
samoupravnom socijalizmu neizostavno pisali i o 
sastancima radničkih savjeta, odlukama sindikalnih 
konferencija i partijskih organizacija, radu 
rukovodstva i zborovima radnika. Za razumijevanje 
drugog aspekta kontinuiteta ove kulturne forme 
možemo se pak poslužiti formulacijom kojom Josip 
Cazi opisuje naš prvi radnički list: “(on je) učio 
radnike i upućivao ih kako da gledaju radničkim 
očima na pojedina pitanja”. Radničke su novine 
dakle imale važnu edukacijsku ili prosvjetnu 
funkciju, neodvojivu od nastojanja da se radništvo 
emancipira (ne zaboravimo da je opismenjavanje 
radnika jedan od glavnih zadataka sindikata 
nakon II. svjetskog rata). One su također nastojale 
zastupati rad kao klasu, izgrađivati svijest i stavove 
te širiti znanje koje će ovu emancipaciju omogućiti.

Novine bez generalnog direktora
Da bismo ovim općenitim primjedbama dali 
konkretniji sadržaj, ali i ukazali na kompleksnost i 
važnost fenomena radničke štampe, pozabavit ćemo 
se najstarijim tvorničkim listom u Jugoslaviji – 
Borovom, tjednikom nekad velikog Jugoslavenskog 
kombinata gume i obuće iz Vukovara. Pritom će 
nam, osim samog tvorničkog lista, od pomoći biti 
i sjećanja Božidara Markotića koji je u Borovu 

KULTURNA  
POVIJEST 
RADA:
TVORNIČKE
NOVINE

radio od 1954. do kraja izlaženja lista u ljeto 1991., 
prvo kao novinar, a zatim kao dugogodišnji glavni 
urednik (uredio je i brojeve koji su do 1996. izlazili 
u Zagrebu). List se u razdoblju od 1947., kada 
je osnovan (ili, kako ćemo vidjeti, obnovljen), 
do 1953. zove Trudbenik, ali valja napomenuti 
kako ova tiskovina nije nastala tek iz sindikalne 
želje za povećanjem produktivnosti rada. Njeni 
su korijeni, kako neumorno naglašava Markotić, 
u službenom glasilu tvornice cipela koju je kraj 
Vukovara 1931. osnovao Tomaš Bata. U Batinoj 
je tvornici 1932. počeo izlaziti list Borovo, “organ 
saradnika firme Bata”, koji je pokrivao razne teme 
vezane za tvornicu i njezino naselje te je prenosio 
vijesti iz zemlje i svijeta. Borovo iz tridesetih godina 
je, kao i njegov socijalistički sljednik (Trudbenik 
se od 1953. opet zove Borovo), inzistirao na 
vrijednosti i važnosti ljudskoga rada. Ali retoričko 
slavljenje rada u Batinim novinama bilo je u oštroj 
suprotnosti sa životnom stvarnošću Batinih radnika. 
Uvjeti rada u Batinoj tvornici bili su vrlo teški, 
a radničko organiziranje, iako legalno, nije bilo 

dozvoljeno. Na temelju listanja Batinog Borova 
teško bi se dalo zaključiti da se, kako piše Kemal 
Hrelja, u Batinoj tvornici, kao i u naselju, živjelo 
“u prenapregnutoj radnoj atmosferi, u relativnom 
izobilju i u apsolutnom strahu”. O tome pak mnogo 
govori brošura Položaj i zahtjevi Batinih radnika iz 
1934., u kojoj, između ostaloga, nalazimo i zahtjev 
za zabranom rada djeci ispod 15 godina. Autor 
ove brošure – Batin radnik, komunist i sindikalac 
– Josip Cazi, pokrenuo je 1934., kao odgovor 
na službeno glasilo firme, list Saradnik, “organ 
organizovanih Batinih radnika-ca”. Svrha Saradnika, 
čitamo u prvom broju, bit će “braniti duhovne 
i materijalne interese organizovanih radnika”. 
Cilj je lista “da se putem javne saradnje radnika 
iz tvornice Bata omogući mirno rešenje radnih i 
plaćevnih uslova u tvornici Bata, da prosvešćuje 
i obaveštava članove ove podružnice, da razvija 
radničku solidarnost, da sakuplja statističke podatke 
i da ih publikuje, da donosi informativne članke o 
položaju radnika u tom preduzeću, da donosi kratke 
informacije o stanju kožarsko-priređivačkih radnika 
ostalih tvornica obuće, da uopće lepim člancima kao 
i zabavnim štivom uzdiže intelektualni i kulturni 
nivo svojih članova osposobljavajući ih na taj način 
da postanu ne samo dobri radnici na poslu, već i 
ljudi svesni svojih zakonskih prava i svojih interesa 
kao i dobri i ispravni građani ove države. Zbog toga 
je dužnost svakog radnika iz tvornice Bata ovaj svoj 
list pomagati, a pomagati će ga se na taj način što će 
ga se kupovati i pročitati, pa pošto ga se pročita, dati 
drugom, da ga i on pročita (sic!)”.

Iako u službenoj povijesti tjednika jugoslavenskog 
kombinata Borovo nećemo naći Cazijev Saradnik, 
taj je socijalistički tvornički list uistinu nastavljač 
ovakvih nastojanja (spomenimo i to da je u 
trenutku kada se u Jugoslaviji pokreće inicijativa 
za izdavanjem tvorničkih novina na čelu kulturno-
prosvjetnog odjela Saveza sindikatā Jugoslavije 
upravo Josip Cazi).

Vukovarsko je Borovo, oslonjeno na dvojnu tradiciju 
korporacijskih i radničkih novina, poslužilo kao 

model za ostale tvorničke listove u nastanku. 
Božidar Markotić o tome kaže: “Na samom početku, 
mali je broj listova Jugoslavije, tj. mali broj 
kolektiva, slao svoje ljude u Borovo da vide kako 
Borovo pravi novine. Dakle, najčešće po sugestiji 
sindikata, ljudi su tu dolazili. Njih je zanimalo kako 
se prave novine. Čak i tehnički dio, pa bi posjetili 
i našu štampariju. Borovo je tada imalo ukupno 
3.900 radnika. Kako su iz drugih kolektiva dolazili u 
Borovo da se zanimaju za način proizvodnje i dizajn 
novina, mi smo imali, pa i moja malenkost, utjecaja 
na razvoj jugoslavenske štampe. Stvarno smo imali 
direktnog utjecaja, dakle pomagali smo kolegama da 
organiziraju novine i da stvore neovisnost u pogledu 
uređivanja”.

Markotić se dotiče i važnog pitanja pozicije 
tvorničkih novina u kontekstu širih društvenih 
i političkih odnosa. Njegovo iskustvo vrijedno 
je pažnje i zbog toga što u pitanje dovodi danas 
uobičajeno razmišljanje o jugoslavenskom 
socijalizmu kao “totalitarnom” sistemu. Prema 
Markotiću, veća sloboda pisanja tvorničkih listova 

poklapa se s uvođenjem samoupravljanja, jer od 
od pedesetih se godina moglo “i u novinama lakše 
o svemu pisati”. “Činjenica je – vi možda nećete 
vjerovati – da mi nismo nikad pisali po diktatu. 
Moram povući malu paralelu sada iz ovog vremena: 
na primjer u novinama koje su izlazile oko 48 puta 
godišnje – znači, sedamdesetih i osamdesetih godina 
u 12 do 13 tisuća primjeraka svakog petka – mi smo 
sliku generalnog direktora godišnje objavili svega 
četiri puta. Za razliku od aktualnog trenutka kada 
u lokalnim novinama, Vukovarskim novinama, 
imate gradonačelnika u jednom broju deset puta. 
Treba reći, ‘72. godine bilo mi je naloženo da na 
prvu stranicu moramo staviti zaključke općinskog 
komiteta o odgovornosti nas nekih tamo koji smo 
nešto pogriješili. Znači moramo ih staviti, i ja sam 
onda normalno, kako sam morao, te zaključke prve 
stavio. To je tako. Ali nikad se nije događalo – teško 
je vjerovati, ali to je istina – da je direktor nazvao 
mene i rekao: ‘Markotiću, zdravo, dođi kod mene. 
Znaš, ne radi se to tako – trebate ovako. Ne’.

Kako živi tvornica?
Riječi glavnog urednika potvrđuje i uvid u stare 
brojeve Borova. Borovo je o životu tvornice 
izvještavalo demokratski, dajući glas svim 
pozicijama uključenim u funkcioniranje kombinata: 
od pogonskih radnika, preko inženjera, sindikatā, 
Partije i radničkih savjeta, do uprave i generalnog 
direktora. Unutar ovih složenih odnosa (kombinat 
je zapošljavao oko 23.000 ljudi) tjednik je svoju 
poziciju pokušavao održati nezavisnom, o čemu 
svjedoči i činjenica da (objavljene) kritike na pisanje 
lista stižu uglavnom s upravljačkih pozicija.
Uz odjeke hrvatskoga proljeća na koje se referira 
Markotić spomenut ćemo drugi, recentniji 
politički nalog izravno povezan s dramatičnim 
društvenim promjenama o kojima je riječi bilo i 

Radničke su novine 
dakle imale važnu 
edukacijsku ili 
prosvjetnu funkciju, 
neodvojivu od 
nastojanja da se 
radništvo emancipira 
(ne zaboravimo da 
je opismenjavanje 
radnika jedan od glavnih 
zadataka sindikatā 
nakon II. svjetskog rata)

na početku ovoga teksta. Početkom 1990. Borovo 
bez komentara prenosi “stavove o zadacima 
informiranja u poduzećima u funkciji ostvarivanja 
privredne reforme”, koje donosi Privredna komora 
Jugoslavije. U direktivi Komore navodi se da tržišna 
orijentacija u privređivanju i marketinški pristup 
organizaciji rada i poslovanja pretpostavljaju da je 
sistem informiranja sastavni dio ukupne poslovne 
politike svakog poduzeća. U jeku priprema za 
sveobuhvatno okretanje tržištu od tvorničkih 
se novina traži da budu “faktor mobilizacije” 
za reformu i za “stvaranje pozitivne klime za 
poduzetništvo”. Zanimljivo je da su urednici Borova 
ove parole za novo vrijeme smjestili, ironično, 
tik do citata iz prošlih vremena. Na istoj stranici 
u obljetničkom reprintu izvještaja s prvog skupa 
urednika tvorničkih novina godine 1955. kao 
prvi zadatak ovih listova ističe se “život (radnog) 
kolektiva”. Prisjećajući se ove epizode, Markotić kaže 
da je njegova redakcija odlučila ignorirati zahtjev 
Komore i ostati pri staroj uređivačkoj politici – 
“novine govore o tome kako tvornica živi”. Redakcija 

Borova bila je itekako svjesna dramatičnosti 
tekućih društvenih promjena i njihovih posljedica 
kako na tvorničke novine tako i na novinarsku 
struku u cjelini. Ujesen 1990., kada se, kako smo 
vidjeli, tvornički listovi već gase, poduzeća odlaze 
u stečajeve, a radnici na zavod za zapošljavanje, 
redakcija Borova u članku Radnicima trebaju 
novine jasno iznosi stav o trenutnom stanju: “Danas 
nema velike dileme; novine mogu biti marketinški, 
poslovno usmjerene, sadržajno drugačije, ili zadržati 
u principu postojeću fizionomiju. U prvom slučaju, 
list malog tiraža izgledao bi instruktivno, služio 
jedino menadžerskom afirmativnom; zapostavljajući 
potpuno životnu stvarnost kakva ustvari jeste”.

Dodajmo ovdje da je tvornički list i godinu dana 
ranije upućivao na posljedice uvođenja tržišnih 
odnosa u sve sfere društvenoga života. U tekstu 
Lokalna novinarska muka čitamo: “Zakoračili i mi, 
novinari, u tržnu utakmicu – sistem financiranja 
te u nju izbacio pa, kao i sva nova poduzeća, moraš 
početi razmišljati o potencijalnim kupcima ove 
naše robe! Koja se ne jede, a i ne oblači. Dakle, 
milosti nema za one koji imaju namjeru opstati! (...) 
Mijenjaju teme, okreću onima koje dižu tiražu. (...) 
Tako trenutno na djelu jagma za informativnom 
robom koja ima zagarantiranu prođu: nacio-teme 
(...) Čak ni štrajk nije nikakva vijest”.

Ovi fragmenti iz radničkih novina, kao uostalom 
i mnogobrojni radnički štrajkovi iz toga vremena, 
pokazuju kako su mišljenja o neupitnosti smjera 
društvenoga razvoja – bilo onog pronacionalnog ili 
onog protržišnog – ipak bila podijeljena. Gašenje 
tvorničkih listova nesumnjivo je predstavljalo i čin 
ušutkivanja onih glasova koji su iz prve ruke – iz 
sfere rada – govorili o pogubnim posljedicama 
vraćanja kapitalizmu, sa svim njegovim popratnim 
pojavama, na jugoslavensko radništvo.

Izvadak iz izvanrednog izdanja novina Borovo izrađenih  u okviru izložbe  “Kome treba poduzeće? Kombinat Borovo 1988. - 1991.”

Izvadak iz izvanrednog izdanja novina Borovo izrađenih  u okviru izložbe  “Kome treba poduzeće? Kombinat Borovo 1988. - 1991.”
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RAD
U javnim raspravama stručnjaci i političari 
ekonomski rast – rast bruto domaćeg 
proizvoda (BDP) po glavi stanovnika – redovito 
predstavljaju kao mjerilo napretka. BDP nije 
osmišljen kao mjerilo blagostanja i kvalitete 
života, no u nedostatku drugih uzima se kao 
zamjensko mjerilo i podrazumijeva se da svojim 
rastom donosi dobrobit cijelom stanovništvu. 
Vlade SAD-a i Velike Britanije prve su uočile 
potrebu za makromjerilima poput BDP-a, a njima 
su nastojale detektirati stanje vlastite proizvodnje 
kako bi njome uspješnije upravljale, pogotovo u 
vremenima najvećih ekonomskih kriza.

Ne može bez države
Ključan su koncept za računanje BDP-a 
ekonomske aktivnosti – aktivnosti za koje je 
procijenjeno da ih treba uzimati u obzir kao 
stvaranje nove vrijednosti, a ne kao potrošnju. 
S obzirom na to da je BDP osmišljen za potrebe 
država u kojima je većinu proizvodnje tada 
činila kapitalistička proizvodnja, definicija 
ekonomskih aktivnosti slijedila je logiku 
takve proizvodnje koristeći tržišne cijene, a 
zanemarujući drugačiji, nekapitalistički karakter 
proizvodnje javnog sektora. Iz perspektive BDP-a 
posebno je problematičan bio status vojnih 
izdataka. Razvoj najbogatijih kapitalističkih 
zemalja nezamisliv je bez velike uloge vojske, 
bilo da je riječ o osvajačkim akcijama, ulaganju 
u istraživanja vezana za nova oružja ili o 
zapošljavanju stanovništva iz siromašnijih 
krajeva. Vojne su aktivnosti bitni ekonomski 
faktori za SAD i Veliku Britaniju, stoga je teško 
bilo opravdati klasifikaciju vojne proizvodnje 
kao troška, odnosno kao aktivnosti koja se ne 
smatra novostvorenom vrijednošću uračunatom 
u BDP. S druge strane, s obzirom na fokus 
BDP-a na kapitalističku proizvodnju, u kojoj 
kupac individualno odlučuje o kupnji, vojnu je 
proizvodnju nemoguće valorizirati istom logikom. 
U desetljećima nakon Drugog svjetskog rata 
ubrzano raste proizvodnja u javnom sektoru 
svih razvijenijih država, posebice u zdravstvu, 
obrazovanju, stanovanju, skrbi, transportu, 
infrastrukturi te urbanom planiranju i svemu 
što je potrebno za kvalitetno širenje gradova. U 
računanju BDP-a, pa tako i ekonomskog rasta, 
javni sektor nije sasvim zanemaren, računa 
se da on stvara vrijednost jednaku ukupnom 
budžetu dodijeljenom za njegovu proizvodnju. 
No kako proizvodnja javnog sektora nije profitno 
orijentirana, ekonomski rast koji se računa 
BDP-om ne može adekvatno prikazati njen 
stvarni doprinos (u) društvu. Primjerice u slučaju 
identičnih proizvoda u obama sektorima, poput 
obrazovnih ili zdravstvenih usluga, proizvodi i 
organizacije javnog sektora ne mogu biti izvor 
rasta onako kako to mogu biti u privatnom 
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sektoru. S obzirom na to da u javnom sektoru 
nema novčanog profita, sve organizacije i 
proizvodi unutar njega su, unatoč doprinosu 
proizvodnji, osuđeni na status – u najboljem 
slučaju – troškova koje se tolerira. To je jedan 
od osnovnih razloga zašto se aktivnosti javnog 
sektora tretiraju kao prevelik trošak koji treba 
rezati, smanjivati i vječno reformirati ne bi li 
država smanjila izdatke. 

Društvena proizvodnja
No statistike pokazuju da od početka 20. stoljeća 
među razvijenim zemljama nema ni jedne u 
kojoj javni sektor i njegova podložnost donekle 
demokratskim odlukama nisu igrali pozitivnu 
ulogu značajnu za razvoj  tih zemalja. Važnost 
javnog sektora ukazuje na problem koncepta 
ekonomskog rasta osmišljenog isključivo po 
logici privatne kapitalističke proizvodnje. Takav 
koncept nije primjeren društvenoj proizvodnji u 
cjelini jer kapitalistička je proizvodnja već dugi 
niz desetljeća samo jedan od velikih sektora 

proizvodnje. Društvenoj proizvodnji značajno 
doprinose i drugi sektori, poput javnog sektora, 
kućanstava i neprofitnih organizacija, koji 
imaju specifične karakteristike, internu logiku 
i društvene odnose. U klasičnom konceptu 
ekonomskog rasta koji koristimo takve se razlike 
ne mogu uočiti. Stoga niz aktivnosti javnog 
sektora nužnih za reprodukciju i razvoj društva 
u cjelini ne mogu biti shvaćeni niti adekvatno 
uračunati kao izvor rasta.  Pod ovim aktivnostima 
podrazumijevamo zdravstvo, školstvo, stanovanje, 
skrb te planiranje i gradnju gradova i svih 
sadržaja bitnih za razvoj, poput knjižnica, muzeja, 
parkova, dječjih igrališta, vrtića i trgova, ali i 
prometnica, energetske i telekomunikacijske 
infrastrukture, kanalizacije i sistema regulacije 
otpada. 

Granice inventivnosti
Još jedan problem postojećeg koncepta 
ekonomskog rasta jest i njegovo baziranje 
isključivo na proizvodnji koja je u svojoj osnovi 
špekulantska i natjecateljska. Taj koncept 
pretpostavlja da su organizacije u konstantnoj 
borbi, što je potpuno oprečno funkcioniranju 

javnog sektora. U razvojnoj fazi određenih 
vrsta proizvoda takvo je natjecanje često imalo 
pozitivnu funkciju poticanja inovacija. Kada se 
došlo do faze izjednačavanja funkcionalnosti 
proizvoda, a to se dogodilo u mnogim 
industrijama, takva se profitna proizvodnja i njen 
doprinos ekonomskom rastu i dalje pogrešno 
razumijevaju kao poželjne. 
Dva su pitanja koja bismo svakako mogli postaviti 
i koja su važna za računanje BDP-a i ekonomskog 
rasta. Prvo, bi li se neki aspekti kapitalističke 
proizvodnje, poput velike potrošnje na marketing 
ili na umnožavanja funkcionalno gotovo 
identičnih, a izgledom vrlo sličnih proizvoda, 
trebali dijelom tretirati kao trošak, tj. kao 
korištenje resursa koje ne stvara novu vrijednost, 
već troši postojeću, a zbog multiplikacije rada i 
nedostatka inventivnosti potrošačima ne donosi 
ništa novo? Drugo, bi li za većinu stanovnika i 
za društvo u cjelini bilo bolje da se neke grane 
proizvodnje prebace u javni sektor?
Kada promatramo suodnos javnog i privatnog 
sektora kroz prizmu ekonomskog rasta, otvaraju 
se i mnoga druga pitanja: zašto se u dugim 
periodima nude toliko slični proizvodi ako 
privatni sektor jamči inovacije i zašto velik dio 
bitnih inovacija dolazi iz javno financiranih 
istraživanja te iz javnog sektora? Javni sektor 
podrazumijeva drastično manju ulogu špekulacije, 
natjecanja i antagonizma, a njihovo mjesto 
zauzimaju planiranje, solidarnost i suradnja. 
Reklame i marketing nisu potrebni jer riječ je 
o društvenom dogovoru da ti proizvodi trebaju 
društvu u cjelini i da služe ljudskom razvoju. 
MN: Demokratizacija solidarnosti
Također, javni sektor afirmira ideju pripadnosti 
društvu bez obzira na individualno bogatstvo 
tako što proizvode alocira kolektivno (rekreativni 
sportski objekti, trgovi, parkovi, prometna i 
energetska infrastruktura) te prema kriterijima 
zadovoljenja potreba. U velikom broju slučajeva 
nema naplate krajnjem korisniku u trenutku 
korištenja, ili je ona daleko ispod cijene troškova 
proizvodnje. Kada se lijekovi počnu nabavljati 
od privatnog sektora te naplaćivati krajnjim 
korisnicima po istoj cijeni po kojoj ih je prije bez 
naplate korisnicima proizvodio i alocirao javni 
sektor, BDP ostaje isti, no smanjuju se solidarnost 
i demokratizacija društva. Javna proizvodnja 
i alokacija njenih proizvoda komparativno su 
gledano u velikoj mjeri predmet demokratskih 
odluka, dok je privatna proizvodnja podložna 
demokraciji samo zbog toga što se mora držati 
regulacija. Stoga je pitanje primjerenijih načina 
mjerenja proizvodnje pitanje adekvatnijeg 
razumijevanja ljudskog razvoja, a također je i 
osnova za stvaranje uvjeta pogodnih za širenje 
demokratizacije i solidarnosti u društvu.


